
«اذن رهبرى» شرط محاسبه 
كسر خدمت سربازى فرزندان 
رزمندگان، آزادگان و جانبازان

ايســنا: نمايندگان مجلس شــوراى اسلامى با 
هدف تأمين نظر شوراى نگهبان، «اذن رهبرى» را 
شرط محاسبه كسر خدمت نظام وظيفه فرزندان 
رزمنــدگان، آزادگان و جانبــازان تعيين كردند. 
نمايندگان در جلسه علنى ديروز مجلس شوراى 
اســلامى تصويب كردند در صورت اذن فرماندهى 
كل قوا، فرزندان رزمندگان با سابقه حضور در جبهه 
به ازاى هر ماه حضور يك ماه كسر خدمت از نظام 
وظيفه، فرزندان آزادگان به ازاى هر ماه اسارت يك 
ماه كسر خدمت از نظام وظيفه، فرزندان جانبازان به 
ازاى هر درصد جانبازى يك ماه كسر خدمت از نظام 

وظيفه را مشمول مى شوند.

زمان و مقدار عيدى مددجويان 
بهزيستى مشخص نيست

رئيس سازمان بهزيستى كشور ضمن بيان اين كه 
زمان واريز عيدى مددجويان بهزيستى مشخص 
نيســت،از ميزان آن نيز اظهار بى اطلاعى كرد و 
گفت: مســتمرى مددجويان طبــق موعد مقرر 
پرداخت خواهد شد. انوشيروان محسنى بندپى 
همچنين عنوان كرد: حداقــل حدود 70 درصد 
متكديــان در تهــران، غير ايرانى هســتند. وى 
همچنين عنوان كرد: از مردادماه سال جارى طرح 
جمع آورى و ساماندهى متكديان را اجرا كرده ايم 
و تا حدود دو هفته پيش و قبل از آغاز اجراى طرح 
ضربتى 10 روزه تعداد 2460 كودك زير 15 سال 
را پذيرش كرديم و همزمان براى والدين آن ها نيز 

كلاس هاى مهارت آموزى برگزار كرديم.

نخستين بار طرح رابط ناشنوا در 
كشور اجرا شد

ايرنا:  مســؤول كارگروه ناشــنوايان در سازمان 
بهزيستى گفت: براى نخستين بار طرحى با عنوان 
«در دست قرار دادن رابط ناشنوا براى ضروريات» در 
استان خراسان رضوى اجرا شد . رضا غلامى افزود: 

اين طرح فقط براى موارد ضرورى ناشنوايان استفاده 
مى شود به اين معنى كه اگر يك ناشنوا بخواهد به 
دادگاه يا بيمارستان يا ادارات برق، آب يا گاز برود ، 
مى تواند با يك تلفن، يك رابط درخواست كند و فرد 

رابط نيز فوراً خودش را به آن محل برساند.

آتش نشانى و پرتونگارى اشعه 
جزو مشاغل سخت و زيان آور 

محسوب مى شود
خانه ملت: نمايندگان مردم در خانه ملت، دولت را 
مؤظف كردند تا آتش نشانان و پرتونگاران اشعه را جزو 
مشاغل سخت و زيان آور محسوب كند. نمايندگان 
در نشست علنى ديروز مجلس در جريان بررسى 
گزارش كميسيون تلفيق درخصوص لايحه برنامه 
ششم توسعه اقتصادى، اجتماعى و فرهنگى ايران 
جهت تأمين نظر شوراى نگهبان با اصلاح ماده 99 
اين لايحه با 134 رأى موافق، دو رأى مخالف و چهار 
رأى ممتنع از مجموع 214 نماينده حاضر موافقت 
كردند. براساس اين مصوبه دولت مؤظف به محسوب 
كردن مشاغل آتش نشانى و پرتوكاران اشعه جزو 

مشاغل سخت شد.

بازنشستگى 70 هزار فرهنگى تا 
سال آينده

فارس: معاون آموزش متوســطه وزير آموزش و 
پرورش با بيان اينكه در ســال 96 بايد 20 تا 30 
هزار رديف اســتخدام براى اين وزارتخانه گرفته 
شود، گفت: امسال و سال آينده 70 هزار فرهنگى، 

بازنشسته مى شوند.
على زرافشان اظهار داشت: امسال و سال آينده 
70 هزار نيرو بازنشســته مى شوند كه نزديك به 
50 هزار نفر از آنان مرد هستند و اين يك بحران 

جنسيتى در نيروى انسانى است.
وى با تأكيد بر اينكه سال 96 بايد 20 تا 30 هزار 
رديف استخدام گرفته شود، افزود: طى سه سال 
گذشــته اعلام كرديم كه نيروى انسانى، فضاى 
آموزشــى و تجهيزات تا پنج ســال آينده دچار 
بحران مى شــود كه بايد اين بحران حل و منابع 

آن تأمين شود.

رحمتى و سيدجلال غايبان تأثير گذار 
آخر هفته

حمله نصف جهان به استقلال و 
پرسپوليس بى دفاع 

ورزش/ محروميت هايى كه كميته انضباطى 
براى مهدى رحمتى و ســيدجلال حسينى 
لحاظ كرد اين دو باشگاه را در آستانه تقابل با 

تيم هاى اصفهانى در وضعيت نگران...

خط قرمز/  مشــكلات زندگى ديگر برايش 
چاره اى نگذاشــته بود بايد پالســى از شب 
مسافركشى مى كرد. آن شب هم مسافر را كه 

سوار كرد حس خوبى نداشت بويژه ...
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زورگير كوچه خلوت را عكس هاى 
خصوصى از عروس به دام انداخت

تصوير مبهم مسؤوليت اجتماعى در 
جامعه ايرانى

ما به عنوان افراد جامعه عموماً در حال ارزيابى هر امر و عمل 
و گفتارى هســتيم كه از ســوى ديگران، فعالان اجتماعى يا 
مســؤولان بازتاب مى يابد. ارزيابى هايى كه گاه بر پايه نظام 
ارزشى نادرستى بنا شده اســت و ما را به واكنشى هيجانى وا 
مى دارد بدون اينكه  نقادانه در خصوص آن واقعيت فكرى كرده 
باشيم. دور نيســت، زمانى كه صحبت كردن از حفظ محيط 
زيست به عنوان دغدغه بى دردان اين جامعه شناخته مى شد و 
اصولاً محيط زيست به عنوان يك موضوع لوكس در ديد مردم 
و حتى فعالان اجتماعى از هرگونه توجهى به دور بود و امروز كه 
با انواع بحران ها و مخاطرات طبيعى دست و پنجه نرم مى كنيم 

بر اهميت آن پى برده ايم.
از اين دست مفاهيم و دغدغه ها كم نيستند كه هنوز بر اهميت 
آن پى نبرده ايم و پرداختن به آن امرى نه چندان ضرورى به 
نظر مى رسد. آموزش «شهروندى»، «مسؤوليت اجتماعى»، 
«مشــاركت هاى مدنى و اجتماعــى» و... از جمله مواردى 
است كه فقدان آموزش هاى اصولى  در آن خصوص ضربه اى 

جبران ناپذير بر پيكره جامعه ما وارد خواهد كرد.
هدف اصلي از آموزش شهروندي، آماده سازي شهروندان براي 
ورود به زندگي اجتماعي، اقتصادي، سياسي و فرهنگي است. 
يك جامعه پويا به شــهروندان فعال متناسب با ويژگي هاي 
فرهنگي و ارزشــي خود نياز دارد. آموزش شهروندي عملاً به 
عنوان وسيله اي براي پرورش احساس تعلق به جامعه و داشتن 

هدفي در زندگي مورد استفاده قرار خواهد گرفت.
اما شــرايط امروز ما، جامعــه اى را به نمايــش مى گذارد كه 
مردمانش در هــر حادثه اى رد پــاى پررنگى از خــود به جا 
گذاشته اند! از بى مسؤوليتى مسؤولان در بروز فاجعه اى مانند 
پلاسكو تا ســلفى بگيرانى كه اجازه امدادرســانى و كمك را 
نمى دهند تا آن راننده خودرويى كه نمى داند بايد مسير را براى 
آمبولانس و ماشين آتش نشانى باز كند. همه اين ها محصول 
فقدان آموزش هاى شهروندى است كه حالا به اين شكل خود 

را نشان داده است.
همه مــا از فقــدان آمــوزش و يادگيرى مســؤوليت هاى 
اجتماعى رنج مى بريم و خواست فردى بر خواست جمعى 
ارجحيت دارد و در پى وقوع هر حادثــه اى به دنبال مقصر 
مى گرديم، فارغ از اينكه ما هم به نوعى در بروز بحران نقش 
داشته ايم. تمام روزها و شب هايى كه بايد فرا مى گرفتيم كه 
جامعه يعنى چه و لزوم مشاركت مدنى در حفظ جامعه به 
چه معناســت، در حال تلاش هاى بى وقفه اى بوديم تا بهتر 
تست بزنيم و رتبه بهترى در كنكور نصيبمان شود و بهترين 
باشيم و از ديگران جلو بزنيم (و بى دليل نيست كه اين گونه 

شهروندان بى مسؤوليتى شده ايم).
بررسى الگوهاى مشاركتى كشورهاى جهان، نقش و اهميت 
مشاركت مردمى در مديريت و تصميم گيرى شهرى را بيش 
از پيش روشن مى سازد. مديران شــهرى بايد به اين اصل 
توجه كنند كه در شرايط كنونى براى حل مسايل شهرى به 
همكارى و مشاركت شهروندان نياز دارند و لذا براى تشويق 
شهروندان به مشاركت گســترده تر در امور شهرى، اركان و 
پايگاه هايى مورد نياز است كه آموزش هاى شهرى از طريق 
ابزارهاى آموزشى مؤثر و منطبق با ساختار اجتماعى انتقال 

داده شود. 
از ســوى ديگر بايد بر اين نكته هم توجه داشــت كه حضور 
اجتماعى شهروندان در جامعه مستلزم ايجاد باور عمومى در 
شهروندان مبنى  بر دخالت خواســت آن ها در تصميم گيرى 
شهرى است كه اين امر تنها با تقويت احساس تعلق به محله و 
شهر منجر به مشاركت داوطلبانه بيشتر شهروندان خواهد شد، 
لذا مديريت شهرى بايد به اين امر توجه داشته باشد و از طريق 
نهادهاى اجتماعى به تقويت آموزش هاى شهروندى و تقويت 

حس مشاركت  پذيرى آنان بپردازد.
جاى خالى آموزش هاى شــهروندى و پرداختن به مسؤوليت 

اجتماعى در جامعه امروز بشدت احساس مى شود.

يادداشت  
*اسما روانخواه/پژوهشگر اجتماعى

خبر

3000737274
سامـانـه پيـامكـى
 صـفـحه اجـتماعى

انتقادها، پيشنهادها و ايده هاى خود را از 
طريق  اين پيامك 

به گروه اجتماعى ارسال فرماييد.
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مهر: مديرعامل صندوق ذخيــره فرهنگيان با بيان 
اينكه اموال صنــدوق ذخيره فرهنگيــان به زمين 
چسبيده و روى هوا نيست كه ببرند، گفت: اموال در 
قالب پتروشيمى مرواريد، ماشين سازى اراك و ديگر 
شركت هاى ســرمايه گذارى اســت كه بيشتر آن ها 
سودآورند. هشت درصد در قالب وجه اداره شده تحت 

ليزينگ ما اداره شده است.
مهدى نيكدل در نشست خبرى كه در غرفه صندوق 
ذخيره فرهنگيان برگزار شد، گفت: در برنامه پنجم 
توسعه واريز سهم پنج درصدى دولت براى فرهنگيان 
در صندوق ذخيره ديده نشد اما اين موضوع در برنامه 

ششم توسعه دولت را مكلف به واريز كرده است.

وى ادامه داد: از ســال 74 تاكنــون مجموع واريزى 
دولت و معلمان كمتر از 6 هــزار ميليارد تومان بوده 
اســت. طبق مصوبات فرهنگيان بايد پنج درصد از 
حقوق خود را به صندوق واريز كنند، اما 1/3 درصد از 
حقوق آن ها كسر مى شود و دولت معادل همين را به 

صندوق واريز مى كند.
وى ادامه داد: هــزار و 108 ميليــارد تومان واريزى 
فرهنگيان و 349 ميليارد تومان واريزى دولت بوده 

است.
نيكدل افزود: با احتساب سودهاى جمع آورى شده، 
كل موجودى معلمان 4 هــزار و 300 ميليارد تومان 
اســت كه از اين ميزان 998 ميليارد تومان، معادل 

22 درصد در شركت هاى ســاختمانى معلم و هزار 
و 46 ميليارد تومان در پتروفرهنگ ســرمايه گذارى 

شده است.
نيكدل درباره واگذارى خــودروى لوكس به مديران 
آموزش و پرورش نيز توضيح داد: تاكنون بيش از 115 
هزار دستگاه خودرو از سايپا و ايران خودرو به معلمان 

به صورت ليزينگ واگذار شده است. در مقطعى 300 
خودروى «آى20» وارد برنامه ليزينگ ما شد كه  10 
تا 122 نفر از مديران آن را دريافت كردند و مابقى را 
كارمندان و فرهنگيان گرفتند. فرهنگيان خود اصرار 
دارند كه خودروهاى گران قيمت تر و با كيفيت تر از 

طريق ليزينگ به آنان واگذار شود.
وى درباره دستگيرى شهاب الدين غندالى، مديرعامل 
سابق صندوق ذخيره فرهنگيان نيز گفت: در مقطعى 
مشــكلاتى رخ داد و مديرعامــل صنــدوق ذخيره، 
سرپرســت بانك سرمايه شــد. اگر در زندان است با 

سمت بانك سرمايه بازداشت شده است.
نيكدل تأكيد كرد: عده اى آگاهانه اختلاس هاى بانك 
سرمايه را به صندوق ذخيره فرهنگيان ربط مى دهند 
و به دنبال تشويش اذهان عمومى هستند. سرمايه ما 
به 6 هزار ميليارد نمى رســد كه 8 هزار ميليارد آن را 

خارج كرده باشند.
وى يادآور شد: پس انداز فرهنگيان در بانك سرمايه 
نبوده است؛ بلكه وجوه فرهنگيان در صندوق ذخيره 

است.
مديرعامل صندوق ذخيره فرهنگيان به استقرار چهار 
نهاد نظارتى در صندوق ذخيره فرهنگيان اشاره كرد 
و گفت: آنان اسناد ما را بررسى مى كنند كه ما از اين 
موضوع استقبال مى كنيم، البته منكر سوءمديريت و 

تخلفات نيستيم اما ابعاد آن 8 هزار ميليارد نيست.
وى درباره ميــزان انصرافى فرهنگيــان از صندوق 
فرهنگيان پس از اخبار اختــلاس، افزود: 880 هزار 
معلم عضو صندوق از ابتداى تأسيس آن هستند كه 
از ابتداى سال 6 هزار نفر از صندوق خارج شده اند كه 
عمدتاً بازنشسته بودند و ميزان انصرافى ما شايد 600 

يا 700 نفر بوده باشد.

* شستا؛ محل ارتزاق برخى از سياسيون 
رحمــت االله حافظــى كه در دولــت دهم بــراى مدتى 
مديرعاملى ســازمان تأمين اجتماعى را به عهده داشت 
به خبرنگار ما مى گويد: شســتا محل ارتــزاق برخى از 
سياسيون شده است. در واقع سازمان تأمين اجتماعى به 
سبب ماهيتش و اينكه يكى از قطب هاى اقتصادى كشور 
محسوب مى شود، هميشه مورد طمع عده اى است. هيچ 
فرقى هم ندارد كه دولت وقت اصلاح طلب باشد يا اصولگرا. 
يعنى وقتى يك لقمه چرب و نرمى در گوشــه اى باشد، 
عده اى به دنبال آن هستند. از اين رو وقتى دولت عوض 
مى شود و يا تركيب سياسى مجلس تغيير مى كند، عده اى 
كه غالباً فاقد تخصص هاى مرتبط هستند، جذب هلدينگ 
شستا مى شوند. بنابر اين بايد اين موضوع مديريت شود تا 

سازمان از اين پس كمتر آسيب ببيند. 
وى تزريق نشدن ســود حاصله هلدينگ شستا به بدنه 
ســازمان تأمين اجتماعــى را يكى ديگر از مشــكلات 
مى خواند و تصريح مى كند: شستا تا سال 78 درآمدهاى 
حاصل از ســرمايه گذارى را براى توسعه خودش هزينه 
مى كرد، اما ســال 89 و با فشــار وزير تعاون،كار و امور 
اجتماعى 200 ميليارد تومان از ســود شستا به سازمان 
تأمين اجتماعى تزريق شد كه اين رقم در زمان مديريتم 
بر سازمان به 1200 ميليارد تومان رسيد. در واقع بدين 
ترتيب شستا به نقش اصلى خود كه براى آن شكل گرفته 
است، برگشــت. البته الآن نمى دانم كه اين روند ادامه 

دارد يا خير. 
وى فروش شــركت هاى دولتى زيانده به سازمان تأمين 
اجتماعــى را از ديگر چالش هاى اين ســازمان ارزيابى 
مى كند و مى گويد: دولت معمــولاً در ازاى بدهى اش به 
تأمين اجتماعى كه در حال حاضر به 125 هزار ميليارد 
رسيده است، شركت هاى زيانده خود را به سازمان تأمين 
اجتماعى مى فروشد. در زمان حضور من مى خواستند، 
يكى از شركت هاى كشتى ســازى در خوزستان را كه 
تمام ارزش آن حدود 4 ميليارد تومان مى شد و 6 ميليارد 
تومان هم بدهى داشــت 11ميليارد تومــان به تأمين 
اجتماعى بفروشــند كه ما نپذيرفتــم و گفتيم اگر قرار 
است، بابت مطالباتمان از دولت سهام خريدارى كنيم، 
اين كار را با مراجعه به تابلو بورس انجام مى دهيم نه اينكه 
شما سيب زمينى و پيازهاى ته گونى را جمع كنيد و به 

سازمان بفروشيد .
* وضعيت بدتر شده باشد، بهتر نشده 

غلامرضا عباســى رئيس شــوراى عالى انجمن صنفى 

كارگران ايران نيز هلدينگ شستا را حياط خلوت دولت 
مى خواند و به خبرنگار ما مى گويد: فرقى ندارد كه دولت 
از چه جناحى باشــد. در هر دولتى گروه سرمايه گذارى 
شســتا به حياط خلــوت دولت وقت تبديل مى شــود. 
در واقع دولــت جديد به  بهانه ســاماندهى بزرگ ترين 

هلدينگ اقتصادى كشــور مديران قبلى 
را كنار مى گــذارد و نيروهاى خودش را 
جايگزين مى كند. اين روند تاكنون ادامه 
داشته و در دولت يازدهم نيز اگر وضعيت 

بدتر شده باشد، بهتر نشده است .
وى با انتقاد از نبود يك نماينده از شوراى 
عالى انجمــن صنفى كارگــران ايران به 
عنوان سرمايه گذاران تأمين اجتماعى، 
مى گويد: در ابتداى فعاليت دولت يازدهم 
در جلســه اى كه با وزير تعاون داشتيم، 
درخواســت خود در اين زمينه را مطرح 
كرديم تا به عنــوان ناظر در هيأت مديره 
هلدينگ حضور داشته باشيم تا بدانيم در 
اين مجموعه چه مى گذرد كه متأسفانه 
وزير نپذيرفــت، اما اين قــول را داد كه 
موضوع را با روشــى مطلــوب اداره كند 
به طورى كه ديگر براى هميشــه حياط 
خلوت بودن اين مجموعه تمام شود، اما 
نه تنها اين قول عملى شد، بلكه با گذشته، 
هيچ فرقى نكــرد كه نتيجــه اش ادامه 
فعاليت شركت هايى است كه نه تنها هيچ 

سودى ندارند، بلكه زيانده هم هستند .
وى با طرح اين پرسش كه چرا شركت هاى 
زيانــده همچنان بايــد فعال باشــند، 
مى گويد: وزارت تعاون گوش شــنوايى 
براى شــفاف ســازى ندارد. ما به عنوان 
نماينده تشــكل هاى عالــى كارگرى در 

كشــور چندين نامه نوشــته ايم كه در هلدينگ شستا 
چه مى گــذرد؟ مديرانش چه كســانى هســتند و چه 
سوابقى دارند؟ نتيجه مديريتشــان چه بوده است ؟ و... 
كه متأســفانه تا كنون كوچك تريــن اطلاعاتى از اين 
مجموعه به كانون عالى انجمن صنفــى كارگران ايران 

داده نشده است. 
*شستا حياط خلوت دولت شده است 

ســيد ناصر موســوى لارگانى نايب رئيس كميسيون 
اقتصادى مجلس شــوراى اســلامى نيز ريشه هاى اين 

موضوع را سياســى ارزيابــى مى كند و بــه خبرنگار ما 
مى گويد: شركت سرمايه گذارى تأمين اجتماعى كه گاه 
درآمدزا هم هست، حياط خلوت دولت و سازمان تأمين 

اجتماعى شده است .
وى با اشاره به تغيير مديريت شســتا در زمان هاى كم، 
مى گويد: طى دو سال چند نفر به عنوان 
مديرعامل شســتا معرفى و پس از مدت 
كوتاهى بركنار شده اند. اين مسأله نشان 
مى دهد كــه وزارت تعاون و يا ســازمان 
تأمين اجتماعى مديرى را مى خواهد كه 
مطيع باشــد و اگر مديرى زير بار نرفت، 
تغييرش مى دهند. بر همين اساس مدتى 
قبــل در اين زمينه از وزيــر تعاون طرح 
ســؤال كردم كه پاسخ ايشــان مرا قانع 

نكرده است. 
وى بــا تأكيد بــر اينكه دولــت معمولاً 
شركت هايى را كه بازدهى خوبى ندارند، 
بابت بدهى شــان بــه ســازمان واگذار 
مى كند، مى گويد: اما سازمان براى اينكه 
اين شــركت ها را به قيمت واقعى شان 
خريدارى كند نه بيشــتر بايد آن ها را از 
طريق بورس خريدارى كنــد يا اينكه با 
كارشناســى دقيق ارزش آن ها ارزيابى 
و ســپس آن ها را خريدارى كند تا دچار 

زيان نشود .
*حركت وزارت تعاون به ســمت 

شفافيت مالى و اطلاعاتى
با اين همه على ربيعى وزير تعاون،كار و 
رفاه اجتماعى از شفاف سازى و تلاش اين 
وزارتخانه براى خارج كردن صندوق هاى 
بازنشســتگى از جمله تأمين اجتماعى 
خبر مى دهــد. او گفته اســت: در ايران 
برخلاف خيلى از كشورها فعاليت اقتصادى صندوق ها 
با نارسايى آغاز شد كه دولت ها معمولاً به عنوان رد ديون 
خود به صندوق ها، حق انتخــاب را از صندوق ها گرفته 
بودند و شــركت هايى كه در بحث خصوصى نامناسب 
بودند به صندوق ها واگذار شدند و سرمايه صندوق ها را 
تشكيل مى دادند، اما از زمانى كه صندوق ها خود اقدام به 

سرمايه گذارى كردند، هوشمندانه عمل كردند .
وى كــه در حاشــيه برگزارى نخســتين نمايشــگاه 
صندوق هــاى بازنشســتگى در محل مصلــى تهران 

پاسخگوى خبرنگاران بود، مى گويد: براى ما غيرسياسى 
كردن صندوق ها و خارج كردن صندوق ها از حياط خلوت 

خيلى مهم بود كه انجام شد.
*راهكارها در برنامه ششم پيش بينى شده است 

دكتر نوربخش مديرعامل سازمان تأمين اجتماعى نيز با 
شفاف خواندن فعاليت هلدينگ شستا درباره راهكارش 
در مقابل واگذارى شركت هاى دولتى زيانده به سازمان 
تأمين اجتماعى به خبرنگار ما مى گويد: در برنامه ششم 
توسعه و همچنين در بودجه 96 كشور پيش بينى شده 
كه دولت بدهى اش را نقدى پرداخت كند و اگر نشــد، 
شــركت مورد نظر توسط ســازمان خصوصى سازى به 
فروش برسد و پولش به سازمان پرداخت شود و اگر نشد، 
شركت هايى كه مشــمول اصل 44 نيستند، به سازمان 
تأمين اجتماعى فروخته شوند و ســرانجام و به عنوان 
آخرين راهكار تلاش مى كنيم، شركت هايى را كه حاشيه 

سود مناسبى دارند، خريدارى كنيم. 
*سود شستا به سازمان تزريق مى شود 

مرتضى لطفى عضو هيأت مديره شســتا برخى مسايلى 
را كه در شستا اتفاق افتاده اســت، مربوط به دولت قبل 
مى خواند و به خبرنــگار ما مى گويد: ســازمان تأمين 
اجتماعى، خيلى از واحد هاى توليــدى و خدماتى را از 
دولت ها گرفته و در ايجاد آن ها نقشى نداشته است، بنابر 

اين اگر بحثى هست در اين راستا است. 
وى با اشاره به اينكه عملكرد هلدينگ شستا با توجه به 
حضورش در بورس شفاف است، تصريح مى كند: ما هر 
سه ماه يك بار موظف به عرضه عملكرد و شفاف سازى در 

تابلوى بورس هستيم. 
وى در همين زمينه مى افزايد: شستا در اين دوره ثبات 
خوبى داشته است. اين هلدينگ به لحاظ درآمدى نيز در 
بسيارى از موارد ركورد زده است. البته در صنعت سيمان 
و ساختمان با توجه به وجود ركود در اين بخش ها رشدى 
نداشته است . وى درباره انتقاد برخى از كارشناسان نسبت 
به تزريق نشدن ســود شســتا به بدنه تأمين اجتماعى 
مى گويد: هزينه هاى تأمين اجتماعى 172 هزار ميليارد 
تومان اســت، يعنى دو برابر يارانه اى كه دولت در قالب 
هدفمندى يارانه ها پرداخت مى كند. بنابراين ســالانه و 
متناسب با آنچه كه مجمع تصميم مى گيرد، سود شستا به 
بدنه سازمان تأمين اجتماعى تزريق مى شود. مثلاً پارسال 
حدود 3 هزار ميليارد سود شستا به سازمان تحويل شد و 
امسال هم تصميم بر اين است كه معادل سال قبل سود 

شركت را به سازمان تحويل دهيم. 

دانش آشتيانى:
هزينه آب، برق و 

گاز مدارس رايگان 
نمى شود

خانه ملت: وزيــر آموزش و 
پرورش با اشــاره بــه اينكه 
دســتگاه هاى اجرايــى بــا 
پيشنهاد رايگان شدن هزينه 
آب و برق و گاز مدارس موافق 

نيســتند، از تلاش براى افزايش بودجه 
سرانه مدارس در سال آتى خبر داد.

فخرالدين دانش آشــتيانى درخصوص 
رايزنى با وزيران نيــرو و نفت به منظور 
دريافت نكردن هزينــه آب، برق و گاز از 
مدارس، توضيح داد: با توجه به مكانيزم و 
سياست هاى دولت، امكان رفتن به سمت 

معافيت اين هزينه ها طى رايزنى با وزيران 
ديگر نيست؛ چراكه دستگاه هاى اجرايى 
چندان با اين پيشــنهاد موافق نيستند، 
ضمن آنكه معافيت آموزش و پرورش از 
اين هزينه ها، دولــت را ناچار به پرداخت 
معادل آن به وزارتخانه مذكور مى كند؛ لذا 
بهتر است هزينه اين امور در بودجه خود 

وزارتخانه آموزش و پرورش آورده شود.

رئيس كميته امداد:
20 هزار مددجو تا 
پايان سال صاحب 

خانه مى شوند
فارس:رئيس كميته امداد 
با اشاره به اينكه امسال 20 
هزار خانوار مددجو صاحب 
خانه مى شوند، گفت: 150 
ر بدون مسكن و  هزار خانوا

350 هزار خانوار نيازمند تســهيلات 
تعميرات و بهسازى مسكن هستند.

سيد پرويز فتاح با بيان اينكه با تصويب 
مجلس شــوراى اســلامى مستمرى 
ماهيانه مددجويان به دو برابر افزايش 
پيــدا خواهد كــرد، اظهار كــرد: يك 
ميليون و 700 هــزار خانوار نزديك به 

4 ميليون نفر شــامل 30هزار خانواده 
زندانى، 20 هزار بيمــار صعب العلاج 
و از كار افتــاده تحــت حمايت كميته 
امداد هســتند كه خانواده هاى يك تا 
پنج نفره ماهيانــه از 53 تا 100 هزار 
تومان مســتمرى دريافت مى كنند كه 
با مســاعدت دولت اين مبلــغ به طور 
متوسط 2/5  برابر افزايش پيدا مى كند.

سخنگوى كميسيون 
امنيت ملى مجلس:

ارز مصرفى حج 
عمره برابر با هزينه 
عمرانى كشور است

و  صــدا  خبرگــزارى 
سيما:ســخنگوى كميسيون 
امنيت ملى مجلس گفت:ارزى 
كه حجاج ايرانى در يك سال براى 

حج عمره به عربســتان منتقل مى كنند، 
معادل بودجه عمرانى يك سال كشور است. 
سيدحسين نقوى حســينى افزود: وقتى 
چنين اعتبارى از كشور خارج مى شود انتظار 
نداريم حجاج ما امنيت نداشته باشند. وى 
با اشاره به آخرين وضعيت پيگيرى پرونده 
«جسارت به دو زائر نوجوان ايرانى در فرودگاه 

جده» گفت: با اين حادثه با «بى مسؤوليتى» 
برخورد شــد و ما متوجه نشديم سرانجام 
عربستان چه برخوردى كرد و مجرمان به 
چه مجازاتى محكوم شدند. وى اظهار داشت: 
عربستان در پرونده «شهداى منا» نيز هيچ 
تعهدى ايفا نمى كند. نقوى حسينى گفت: 
پنج اســفند از هيأت ايرانى براى گفت و گو 

درباره موضوع حج دعوت شده است.

وضعيت صندوق ذخيره فرهنگيان پس از اختلاس
اموال صندوق ذخيره فرهنگيان   روى هوا نيست

آنچه مى خوانيد
عملكرد ونحوه 
فعاليت شركت 

سرمايه گذارى تأمين 
اجتماعى (شستا )

كه در سال 1365 
در قالب يك شركت 

سهامى خاص، با 
سرمايه اوليه 2 

ميليارد تومان، از 
دارايى هاى سازمان 

تأمين اجتماعى 
ايران تأسيس شده 
است براى بسيارى 

شفاف نيست 
آنچه مى خوانيد 
نگاهى دارد به 

نظرات منتقدان و 
نيز پاسخ هاى دست 

اندركاران اين 
هلدينگ سرمايه 

گذارى به اين 
انتقادها

مشكلات ريز و درشت بزرگ ترين هلدينگ ادامه دارد

«شستا» مرغ عزا و عروسى دولت ها 

گــروه جامعــه - محمود 
مصدق: حــرف و حديث ها 
درباره شــركت سرمايه 
گذارى تأميــن اجتماعى 
(شســتا) تمامــى ندارد. 
روزى خبــر وقوع تخلفات 
مالى در آن به گوش مى رسد 
و روز ديگــر هم عمر كوتاه 
مديريت هــا در آن همه را 
مبهوت مى كند. اين مسأله 
بخوبــى نشــان مى دهد 
كه بزرگ تريــن هلدينگ 
اقتصادى كشور همچنان با 
مشكلات ريز و درشت دست 
و پنجه نرم مى كند. اما اين 
مشكلات كدامند و ريشه در 
چه چيزى دارند و سرنوشت 
بيمه شدگان سازمان تأمين 
اجتماعى به عنوان سرمايه 
گذاران اصلى اين مجموعه 

چه خواهد شد؟
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فرهنگ

کوتاه و خواندنی

فارس: رئیس دانشــگاه آزاد گفت: مقام معظم رهبری بهترین و شایسته ترین 
دانشمندی که مرتبط با دانشگاه آزاد بود را انتخاب کردند که این امر مایه دلگرمی 
ما و دانشگاهیان دانشگاه آزاد شد. میرزاده گفت: انتصاب ولایتی، توجه رهبری و 
عنایت ایشان را به دانشگاه آزاد اسلامی نشان می دهد و خوشبختانه وی تمامی 
خصایل علمی و اجرایی ســطح بالا را داراســت. وی افزود: دانشگاه آزاد خود را 
مخاطب اول این فرمان مقام معظم رهبری قرار داده اســت و در همین راســتا 

شهرک های فنآوری آزاد، مراکز رشد و شرکت های دانش بنیان تأسیس شد.

انتصاب ولایتی عنایت رهبرانقلاب به دانشگاه آزاد بود

مهر: سیدمهدی خاموشی، رئیس ســازمان تبلیغات اسلامی، در آیین گشایش 
نمایشگاه رســانه های دیجیتال انقلاب اسلامی، با بیان اینکه در جلسات شورای 
عالی مجازی مشغول پرداختن به عرصه های زیرساخت، امنیت شبکه، تولید محتوا، 
شبکه های پیام رسان و... هستیم، گفت: ۹۰ درصد همه اطلاعات جهانی در 2 سال 
اخیر تولید شده است و افرادی که این آمار را ارایه کرده اند، می گویند در سال آینده 
این میزان اطلاعات در 2 ماه تولید می شود. این۹۰ درصد، داده های ساختارنیافته 

هستند و »بیگ دیتا« نام دارند. حالا ما در این فضای ابری کجا هستیم؟ 

ما در این فضای ابری کجا هستیم؟ 

فرهنگ: اگر از آن دسته مخاطبانی هستید که به خواندن داستان های کوتاهِ کوتاه 
)داستانک( علاقه مندید، مجموعه داستانی که به تازگی توسط نشر »نون« منتشر 
شــده است را بخوانید. این مجموعه با عنوان »آناناس« در برگیرنده 7۰ داستان 
کوتاه کوتاه اســت که توسط وحید حسینی ایرانی نوشته شده است.  به گفته 
نویسنده، مجموعه داستان »آناناس« داستانک های یک خطی تا چندصفحه ای را 
شــامل می شود که از لحاظ شکل و محتوا متنوع  هستند. مجموعه »آناناس« با 

12۰ صفحه و قیمت ۹ هزار تومان در دسترس علاقه مندان قرار گرفته است. 

انتشار داستان های آناناسی 

دیدگاه یک نویسنده درباره گریز مخاطب از مطالعه

کتاب رایگان علاج درد کتاب نخواندن نیست

 فرهنگ/ خدیجه زمانیان  همیشه وقتی بحث گریز مخاطب  از مطالعه پیش می آید، یکی از دلایلی که 
برای آن مطرح می شــود گرانی کتاب است. این در حالی  است که خانواده ها تن به خرید لوازم غیرضروری 
می دهند اما وقتی نوبت به خرید کتاب می رسد، برای صرفه جویی و جلوگیری از اتلاف هزینه! به راحتی از 
خرید کتاب چشم پوشی می کنند.  یکی از نویسندگان معتقد است: برخلاف نظر بسیاری از دوستان که می گویند کتاب 
باید یارانه داشته باشد یا رایگان در اختیار مردم قرار بگیرد، من اعتقاد دارم باید فرهنگ مطالعه کتاب در جامعه جاری 
شود. به نظر من، فرهنگ لمس کردن کاغذ از هرچیزی مهم تر است. جاری شدن این فرهنگ باعث می شود برای خواندن 

کتاب همه دست به جیب شوند. 
سیدمجید گل محمد می گوید: بسیاری از بزرگ ترهای خانواده ها عادت کرده اند روی رایانه یا تبلت مطالعه کنند. همین مسأله 
باعث می شود روح کتابخوانی در خانواده از بین برود. چون وقتی کتاب در دست والدین باشد، بچه ها هم با گذشت زمان به این 
مسأله عادت می کنند و همین باعث می شود مطالعه کتاب جزیی از سرگرمی های  روزانه یک خانواده و کالایی غیرقابل حذف 
شود.  وی با بیان اینکه علی رغم تصور بسیاری، کتابِ رایگان باعث اهمیت کتاب نمی شود بلکه از اهمیت آن کم می کند، 
می گوید: کسی که برای کتاب پول می دهد، کتاب را می خواند. بارها در ادارات مختلف شاهد بوده ام که کتابی خاص به پرسنل 
اهدا شده و روی میز همه کارمندان بوده است اما کمتر کسی بوده که آن را خوانده باشد. مسلماً اگر برای خواندن کتابی پول 
داده شود، حداقل به خاطر پول هم که شده، خوانده می شود یا تورق می گردد.  نویسنده »نوفل لوشاتو؛ پایان غربت« معتقد 
است: غیر از خانواده، فرهنگ کتابخوانی باید به مدارس هم منتقل شود؛ البته نه با اقدامات کلیشه ای بلکه این علاقه مندی باید 

با خلاقیت همراه باشد و در اقداماتی که منجر به توسعه کتابخوانی در جامعه می شود، تأمل و تجدید نظر گردد. 

نویسنده می گوید

گفت و گو با همسر اکبر شهریاری، شهید مدافع حرم

پزشکی قبول شد اما پاسداری را انتخاب کرد 

گــزارش خبری

رئیس کمیسیون آموزش مجلس به قدس خبر داد 
تصویب بودجه 500 میلیارد تومانی 

برای مقاوم سازی دانشگاه ها 
 فرهنگ/ زهره کهندل   چندی پیش خیابان 16 آذر پایتخت شاهد 
آتش سوزی خوابگاه دانشجویی دانشگاه تهران بود؛ حادثه ای که خسارت 
جانی نداشت اما خسارت روانی، حتماً. پدر و مادرهایی که پاره تنشان 
در خوابگاه دانشجویی بودند، ساعات سختی را سپری کردند. اگرچه این 
مورد،آتش سوزی مختصر بود اما آژیر هشداری است که به »ایمن سازی« 
و »مقاوم ســازی« بناهای دانشگاهی بیشــتر توجه شود؛ بویژه بناهای 
قدیمی  که تعدادشان در بین ساختمان های دانشگاهی کم نیست. طبق 
آمارهای وزارت علوم، حدود ۹۳1 ساختمان با زیربنایی بالغ بر ۳ میلیون 
و ۳1۵ هزار و 1۸1 متر مربع نیاز به مقاوم سازی دارند که از این میان، 
۵۰ ساختمان با توجه به قدمتشان، میراثی هستند؛ ساختمان هایی که 
به گفته معاون اداری مالی وزیر علوم، در اولویت بازســازی قرار دارند؛ 
اولویتی که مسؤولان از ضرورت آن سخن می گویند اما با جیب خالی هم 

نمی توان میخ مقاوم سازی  را بر پیکر فرسوده دانشگاه ها کوبید. 
اگر تأسیســات دانشگاه های بزرگ کشور نوســازی و بهسازی نشوند، 
این مراکز دچار بحران خواهند شــد. این در حالی  اســت که بسیاری 
از دانشــگاه های قدیمی علاوه بر مشــکلات فرسودگی ساختمان ها با 
فرسودگی تأسیسات زیربنایی مانند لوله کشی های آب، خطوط انتقال 
برق و سیستم های سرمایشی و گرمایشی دست و پنجه نرم می کنند. 
آتش سوزی اخیر در خوابگاه دانشگاه تهران هم به دلیل اتصالات برقی 
بود. اکنون 7۰ درصد ســاختمان های دانشگاه تهران فرسوده است اما 
تأمین بودجه برای این میزان فضای فیزیکی بســیار ســخت است. با 
توجه به تنزل جایگاه بودجه ای در لایحه بودجه ۹6 برای دانشــگاه ها، 
این وضعیت سخت تر هم شده است. به گفته حسین گلدان ساز، معاون 
اداری و مالی دانشــگاه تهران، با بودجه های فعلی دانشــگاه نمی توان 
ســاختمان های فرسوده را تعمیر و تجهیز کرد و برای این موضوع باید 

حمایت های مالی از منابع دولتی و خصوصی تأمین شود. 

  ساختمان های پیرِ دانشگاهی 
دکتر محمدعلی زلفی گل، رئیس پیشین دانشگاه بوعلی سینا همدان که 
دانشگاهی با عمر بیش از 4۰ ساله است، به خبرنگار ما می گوید: وزارت 
علوم همواره در پی مقاوم سازی بناهای دانشگاه ها بوده و اولویت هایی را 
برای این موضوع مشخص کرده است. به گفته او، بیشتر ساختمان های 
دانشــگاه بوعلی سینا نوساز هستند و دانشگاه علوم آن هم که از اوایل 

انقلاب ساخته شده، بنایی مقاوم و مهندسی ساز است. 
به باور زلفی گل، دانشگاه های قدیمی  همچون دانشگاه تهران مشکلاتی 
دارند؛ بویژه اینکه از نظر تکنولوژی ســاخت باید حتماً مورد رسیدگی 

قرار گیرند. 
او می گوید: بودجه وزارت علوم برای مقاوم ســازی و بهســازی بناهای 
فرسوده دانشگاهی جوابگو نیست؛ بویژه اینکه خوابگاه های دانشجویی هم 
مشکل دارند. بار سنگینی روی دوش مدیریت دانشگاه ها قرار دارد که هم 
به مقاوم سازی بناهای خوابگاهی بپردازند و هم نوسازی بناهای آموزشی. 

 جایی برای امیدواری 
محمدمهدی زاهدی، رئیس کمیســیون آموزش و تحقیقات مجلس، 
در پاســخ به این پرســش که با توجه به تنزل بودجه ای آموزش عالی 
در لایحه بودجه ۹6، مقاوم ســازی بناهای قدیمی  دانشگاه ها برای سال 
آینده محقق خواهد شد، به خبرنگار ما می گوید: متأسفانه با آنچه که در 
لایحه بودجه هست، چندان امیدواری به این ماجرا نیست. اما کمیسیون 
آموزش پیشنهادی را به صحن علنی مجلس داده که در صورت موافقت، 

بودجه خوبی برای آموزش عالی تصویب خواهد شد. 
او ادامــه می دهد: ما به عنوان اعضای کمیســیون آموزش و تحقیقات 
مجلس وظیفه داشتیم که برای دانشگاه ها خلق درآمد کنیم و بر اساس 
آن، محل هزینه ای را در وزارت علوم برای نوسازی، بهسازی و بازسازی 

فضاهای آموزشی و پژوهشی قرار دهیم. 
زاهدی با بیان اینکه برای بهسازی و نوسازی خوابگاه ها از محل صندوق 
رفاه می توان کمک گرفت اما ساختمان های آموزشی و پژوهشی نیاز به 
بودجه ای برای بهسازی و نوسازی دارند، خاطرنشان می کند: صندوق رفاه 

برای سال آینده وضعیت بودجه ای خوبی دارد. 
رئیس کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس تأکید می کند: کمیسیون 
پیشنهادی را به صحن علنی مجلس داده که محل درآمدی حداقل ۵۰۰ 
میلیارد تومانی را برای هزینه در بخش عمرانی دانشگاه ها برای بهسازی 
و مقاوم ســازی پیش بینی کرده است که در صورت تصویب، امیدواریم 

اختصاص یابد.

 فرهنگ/ ساحل عباســی  امروز همسران 
شــهدای مدافع حرم مصداق شیرزنانی هستند 
که دلتنگ اما امیدوار به روشنی راه همسرانشان 
دردهایی را تجربه می کنند که شاید کمتر زنی 
آنها را تجربه کرده باشــد. زنان جوانی که امروز 
همســران شــهدای مدافع حرم نام گرفته اند، 
بی شک سهم عظیمی در خلق حماسه شهادت 
همسرانشان داشته اند. ایستادگی در برابر مصیبت 
و راضی بودن به رضای خدا از آنها اســطوره هایی 
ساخته که نشان می دهد از بانوی صبر چه خوب 

درس آموخته اند و از آن پاسداری می کنند. 
فاطمه صبوری، متولد 1۳7۰، همسر شهید اکبر 
شهریاری است. آشنایی زوجی که قرار است یکی 
از آنها مسافر بهشت شود، از هیأت عزاداری امام 

حسین)ع( شروع  شد. 
خانم صبوری درباره این آشنایی و وصلت مبارک 
می گوید: شــهید اکبر شــهریاری مداح یکی از 
هیأت های حســینی و با برادران و پسرعموهایم 
دوســت بود. تا زمان خواســتگاری ام حتی اسم 
شهید را نشنیده بودم اما در سفر مسافرتی مشهد 
مقدس که با خانواده شــهید داشتیم، با خانواده 
ایشان آشنا شدم. زیارت امام رضا)ع( که به پایان 
رســید، فصل تازه ای در زندگی من آغاز شــد. 
خانواده شهید به خواستگاری ام آمدند. سال ۸۹با 
خواندن خطبه عقد به هم محرم شدیم و سال ۹۰ 
زندگی مشترکمان که کوتاه بود اما بوی بهشت از 

آن حس می شد، آغاز شد. 

 با همه متفاوت بود 
فاطمه صبوری ادامه می دهد: شــاید کســانی 
که با شهدا از نزدیک محشــور بوده اند، با توجه 
به شناختی که از ایشــان دارند، بهتر از دیگران 
شهدا را بشناسند. به عنوان همسر شهیدی که 
2 ســال با او زندگی کردم، می گویم که از همان 
آغازین روزهای زندگی ام متوجه تفاوت رفتاری و 
شخصیتی وی با دیگران شدم. بهشتی بودن و شوق 
شهادت در وجود و رفتار وگفتارش کاملاً مشهود 
و عیان بود. خواندن نماز اول وقت از نشــانه های 
مردان خوب خداســت. او نمــازش را اول وقت 

می خواند و به قرائت قرآن و زیارت عاشورا اهتمام 
ویژه ای داشــت. روزش را با یــاد خدا و ذکر امام 
حسین)ع( آغاز می کرد و حسینی شدن و ماندن 
و بــودن در راه ولایت تمام همّ و غم زندگی اش 
بود. به قدری به خانواده احترام می گذاشــت که 
دیگــران از او الگوبرداری می کردند. در بین اقوام 
و در بین فرزندان فامیل به عنوان فرزندی که به 
والدینش بسیار احترام می گذاشت، معروف بود. 
خدمت به پدر و مادر را وظیفه انســانی، عاطفی 
و دینی خود می دانست و به این خاطر محبوب 
فامیل بود زیرا دیگران دوست داشتند فرزندانشان 
از او الگوبرداری کنند. علاوه بر رفتارهای نیکویی 
که داشت، سعی می کرد تمامی  کارهایش برای 
رضای خدا باشد. مردان خدا این گونه هستند. غذا 
می خورند تا برای خدمتگزاری به جامعه و رضای 
خداوند انرژی داشته باشــند. بخشی از شب را 

می خوابید تا فردا بتواند به خلق خدا خدمت کند 
و به راز و نیاز و عبادت بپردازد. رضای خدا اولین 
و آخرین موضوعی است که مردان خدا به دنبال 
کسب آن هستند و شهید اکبر شهریاری هم در 

زمره چنین مردانی بود. 

 گفت ممکن است شغلم هووی شما شود! 
همســر شــهید ادامه می دهد: با آنکه از ابتدا به 
بنده نگفته بود که شغلش چقدر حساس است، 
امــا در همان اولین روز خواســتگاری گفت که 
ممکن است شغلم هووی شما شود! می دانستم 
پاســدار است و از اینکه همسرم برای خدمت به 
میهن و اسلام شــغل پاسداری را انتخاب کرده، 
بسیار راضی بودم. پاسداری را خود انتخاب کرده 
بود زیرا او در رشــته پزشکی قبول شده بود و با 
اینکه می توانســت در آینده به لحاظ اجتماعی 
و درآمد موقعیت خوبی داشــته باشد، هرگز از 

علاقه مندی اش دست نکشید و پاسدار شد. 
بارها به من می گفت که ممکن است صبح از در 
منزل ســالم بیرون روم اما شب مجروح شوم یا 
خبر شــهادتم را بیاورند. از همان ابتدای زندگی 
و در ســال اول، شهید مایل بود که هرچه زودتر 

بچه دار شویم تا در کنار هم بتوانیم فرزندمان را 
بر اســاس اصول دینی تربیت کنیم. با آنکه در 
اوایل تولد فرزندمان هم زیاد در کنارمان نبود اما 
حضورش مایه دلگرمی  ما بود. 2 ماه و نیم از تولد 
محمدباقر گذشت که شهید اکبر به سوریه اعزام 
شــد. او از من خواست این موضوع را با کسی در 
میان نگذارم و حتی به نزدیک ترین افراد خانواده 
بگویم که به مأموریت داخلی رفته است. این سفر 
1۰ روزه در نــگاه اول کوتاه بود اما به  اندازه یک 
عمر بین ما جدایی  انداخــت. 1۰ روز به عنوان 
مدافع حرم از حریم اهل بیت)ع( پاسداری کرد، 
بدون اینکه حتی کسی از این مجاهدتش اطلاعی 
داشــته باشــد. 1۰ روز مدافع حرم شد اما تا ابد 
مدافع حرم ماند. کربلایی و بهشتی شد. شاید 1۰ 
روز از من دور شد اما آن قدر به بهشت نزدیک شد 
که اینک که در منزل نیســت، حضورش و بوی 

آسمانی بهشتی اش را احساس می کنم. 

 اسلام حد و مرزی نمی شناسد 
خانم صبوری ادامه می دهد: شهید اکبر شهریاری 
مسلمان غیرتمندی بود که برای اسلام مرزی قایل 
نبود. می گفت هرجا مسلمانی ناله می کند، غیرت 
انقلابی و دینی ما باید برای دفاع از آن مسلمان 
آنجا حاضر باشد. با آنکه می دانست ممکن است 
فرزندش بدون پدر، بزرگ شود اما هیچ چیز مانع 
هدف والایش نشــد. از همان زمانی که جنگ و 
حمله تروریســت ها به سوریه رســانه ای شد و 
دوستان شهید عازم سوریه شدند، بی قرارِ رفتن 
بود. اما به من نمی گفت که به خط مقدم می رود. 
امیدوار بودم که پشــت صحنه و برای تدارکات 
فعالیت می کند. بنابراین با آنکه می دانستم عاشق 
شهادت است، کمتر احتمال چنین مسأله ای را 
می دادم. او 21 دی ماه سال ۹2 عازم سوریه شد 
و اول بهمن ماه یعنــی 1۰ روز بعد بر اثر اصابت 
خمپاره به فاصله نیم متری اش به شهادت رسید. 
همسرم شهید اکبر شهریاری از جانش و از دیدن 
لحظاتی که می توانســت با پسرش زندگی کند، 
گذشت. فرزند 2 و نیم ماهه اش را گذاشت و رفت؛ 

فرزندی که پدر را ندید. 

آنچه می خوانید

اکبــر شــهریاری برای پیوســتن 
به خیل شــهدایی که جانشان را 
بــرای حراســت از حــرم حضرت 
زینب)س( فــدا کردند، تنها 10 
روز صبر کرد و خیلی زود به صف 

شهدا پیوست
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هــنر

چراغ خاموش دولت در ایجاد یک تشکل مستقل 

هنرمندان بی خبر از تشکیل سازمان  نظام هنری

گــزارش خبری

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی تأکید کرد
لزوم شفاف سازی پرونده مالی 

جشنواره فیلم فجر

هنر: ســید رضا صالحی امیری وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در اولین 
نشست خبری با اصحاب رســانه، تأکید کرد: جهت گیری ما مبتنی بر 
گفتمان فرهنگی دولت اســت که در تداوم گفتمان مقام معظم رهبری 
و مبتنی بر اعتدال فرهنگی انجام می شــود. عقلانیت فرهنگی، انسجام 
فرهنگی، تنوع و دیانت فرهنگی چهار شاخص اعتدال است و اساس کار 

ما در این دولت در حوزه فرهنگ مبتنی بر این گفتمان خواهد بود. 
صالحی امیری در پاســخ به عملکرد وزارت ارشاد در تحقق دغدغه های 
مقام معظم رهبری اظهار کرد:  ما از ابتدا »نه ولنگاری و نه جزم اندیشی« 
را همزمــان مطرح کردیم، همانقدر که ولنگاری زیان آور اســت، تحجر 
و جزم اندیشــی نیز بد اســت. در این راســتا گروهی مسؤول پیگیری 
دغدغه های مقام معظم رهبری برای شناسایی و تبیین آنها و چگونگی 

طراحی سیاست برای رفع و تحقق در عمل شده است.
وزیر ارشــاد درباره وضعیت ارسال آثار گنجینه موزه  هنرهای معاصر به 
آلمــان گفت: موزه هنرهای معاصر با موزه هــای جهان تبادل برگزاری 
نمایشــگاه را امضا کرده و قرار بود گنجینه آثار به موزه هنرهای معاصر 
برلین ارسال شود که یک ابهام حقوقی توسط حقوقدانان مطرح شد و من 

تقاضای بررسی و تصویب آن را در دولت مطرح کردم. 
وی افزود: درحال حاضر مســؤولیت این ماجرا با تشکیل یک کمیته در 
دولت برعهده من اســت و هر زمان که بررسی ها به نتیجه برسد و دولت 
تصمیم خود را برای ارسال و یا عدم ارسال آثار به خارج از کشور تصویب 
کند، اقدام خواهیم کرد. تأکید می کنم هیچ  نکته مبهم و غیر شفافی وجود 
ندارد، من از بدو ورودم تا به امروز  در جزئیات مســایل هســتم و تقاضا 

می کنم با ایجاد ابهام مسأله را دچار سختی و پیچیدگی نکنید.
وی در ادامه درباره افزایش بودجه تئاتر گفت: پس از جشنواره تئاتر فجر 
۱۲۰ تا ۱۴۰ نمایش هر شب در سالن های تهران اجرا می شوند، در حالی 
که در سال ۹۱ میزان اجرای تئاتر در سالن های تهران متوسط ۲۰ اجرا 
بود. از این منظر یک بازگشتی از نسل جدید را به تئاتر شاهدیم که بسیار 
زیبنده است و از این منظر نوع گرایش نسل جدید به تئاتر یک سیاست 
را به ما دیکته می کند و آن هم تقویت حوزه تئاتر است. ما به گروه های 
تئاتری با اولویت شهرستان ها تأکید داریم و افزایش دو برابری بودجه تئاتر 

در سال ۹۶ قطعی است.

 عدالت در جشنواره رعایت شده است
صالحی امیری درباره گزارش های مالی دو دوره اخیر جشنواره فیلم فجر 
و لزوم شفاف سازی پرونده مالی جشنواره عنوان کرد: شفاف سازی کلیه 
اقدامات مالی و غیرمالی برای اصحاب فرهنگ و هنر ضروری اســت و به 
سازمان سینمایی ابلاغ شده است و هیچ گونه ابهامی قابل پذیرش نیست.

وی افزود: امســال جشــنواره خوبی را برگزار کردیم، اما  نیازمندیم در 
ســال های آتی در ساختار و شکل جشــنواره تغییراتی ایجاد شود تا با 
تحولات سینما ســازگار باشد. باید نقش خانه سینما و نهادهای صنفی 
و جشــنواره فیلم فجر پررنگ شــود و وزارت ارشــاد نقــش نظارت و 

سیاست گذاری خود را داشته باشد. 
صالحی امیری گفت: هیأت داوران و هیأت انتخاب از چهره های فرهیخته 
و صاحب نام این حوزه بودند و عدالت اجرا شــده اســت و من شــهادت 
می دهــم این اعمال عدالت وجود داشــت. ضمن اینکه من با هیچ کدام 
از داوران و هیأت انتخاب صحبت و مذاکره ای نداشــتم و شب اختتامیه 

همانند همه مردم متوجه اسامی برگزیدگان شدم.
وزیر ارشاد درباره آخرین وضعیت »رستاخیز« و »کاناپه« گفت: جلساتی 
که با حضور سه نفر از صاحب نامان این حوزه به همراه آقای درویش برگزار 
شده، به تفاهمات اولیه ای رسیده و نتیجه توسط خود آقای درویش اعلام 
می شود. آقای عیاری از صاحب نامان سینمای ایران است و به مشاورعالی 
وزارتخانه و رئیس ســازمان سینمایی اعلام کرده ام تا جلسه مستقلی با 
ایشان برای تصمیم گیری برگزار شود، اما مسأله »کاناپه« فقهی است و 

باید بدون بحث های تبلیغی کار را در این باره دنبال کنیم.
وی در پاسخ به اینکه در صورت اعلام آمادگی محمدرضا شجریان برای 
برپایی کنسرت، واکنش وزارت ارشاد چه خواهد بود، گفت: همه ما برای 
ایشان آرزوی سلامتی داریم و امیدواریم در این ایام فاطمیه و دعای خیر 
مؤمنان ایشان شفای عاجل پیدا کند. آنچه برای ملت مهم است، سلامت 

ایشان است و ما دعاگو هستیم.
وی در پاسخ به سؤالی مجدد در این باره افزود: مجوز آلبوم ایشان صادر 
شده و با همین انتشار آلبوم پیام خود را به اصحاب فرهنگ و هنر منتقل 
کرده ایم که اســتاد شجریان یکی از شخصیت های بزرگ فرهنگ و هنر 

کشور و مورد تکریم ماست.

 هنر/ صباکریمی  ســیدرضا صالحی امیری، 
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی،  جمعه شب گذشته 
در برنامه گفت وگوی ویژه خبری شبکه مازندران 
از تشکیل سازمان مستقل نظام هنری خبر داد و 
گفت که پیش نویس اولیه این سازمان نیز تهیه 
شده است و هدف از تشــکیل را، سپردن همه 
فعالیت های مربوط به هنر بــه افراد متخصص 
عنوان کــرد. وزیر در ایــن گفت وگو همچنین 
به سازمان نظام رســانه ای اشاره کرد که در این 
سازمان نیز مشکلات رفاهی، بیمه، رسیدگی به 
تخلفات رسانه ای در مطبوعات، خبرگزاری ها و 
سایت های خبری زیر پوشش مستقیم و تخصصی 
این سازمان قرار خواهد گرفت. وزیر ارشاد هدف 
اصلی از تشــکیل ۲ ســازمان جدید رسانه ای و 
هنری را انتخاب افراد متخصص در هر ســازمان 
و رسیدگی تخصصی تر و پویاتر شدن فعالیت های 
تخصصی فعالان زیر پوشش این سازمان دانست.  
وی همچنین خبر از مراحل تشــکیل سازمان 
جدیــد رســانه ای داد و گفــت جزییات لایحه 
تهیه شده در این باره یکشنبه آینده در کمیسیون 

فرهنگی دولت بررسی می شود. 
صرف نظر از چرایی تشکیل چنین سازمانی که 
با توجه به اهداف پیش روی آن و ابعاد وســیع 
هنر و رسانه ظاهراً عریض و طویل خواهد آمد اما 
طرح، تصویب و به اجرارسیدن آن با اما و اگرهایی 
روبه روســت. با توجه به این که کمتر از 3 ماه به 
پایان عمر دولت یازدهم باقی مانده است و هنوز 
تکلیف دولت بعد و کابینه آن مشــخص نیست، 
به نظر می رســد تصمیم برای تشــکیل چنین 
ســازمانی عجیب و سؤال برانگیز است. نکته اول 
اینکه تصویب و اجرایی شدن آن به زمان مشخص 
و کافی نیاز دارد که زیر ســایه یک برنامه ریزی 
مدون به ثمر بنشیند و مهم تر آنکه آیا این دولت 
وقت کافی برای انجام این مهم را دارد؟ از طرفی 
دیگر، مــوازی کاری میان نهادهــای فرهنگی و 
هنری داخل و خارج از ارشــاد با چنین سازمانی 
جای بررســی دارد که چقدر در این میان دچار 
موازی کاری و یا اختلاف های سلیقه ای خواهیم 

شد. 

 مجلس: اطلاع نداریم 
از سیده فاطـمه ذوالقدر 
نماینده مــردم تهران و 
دبیر کمیسیون فرهنگی 
مجلس شورای اسلامی، 
درباره ایــن طرح جویا 
شدیم و نظـــر یکی از 
هنرمندان را نیز نسبت به این طرح پرسیدم که 

در ادامه می خوانید. 
ذوالقــدر درباره این خبر اظهار کرد: من هم این 
خبر را شــنیده ام اما هنوز چیزی در کمیسیون 
فرهنگی مطرح نشــده اســت. به هر حال این 
لایحه ای اســت که از سوی دولت می آید و قطعاً 
آنها بیشــتر راجع به آن نظــر دارند و اینکه چه 
برنامــه ای برای نظام هنری دارنــد و چه مواد و 
قوانینی هم برای این نظام هنری در نظر گرفتند. 
دبیر کمیسیون فرهنگی مجلس در ادامه افزود: 
جزییــات را باید آنها توضیح بدهند اما این طرح 
هنوز در کمیته فرهنگی نیامده که بتوان درباره 
آن دقیقاً نظر داد. ما هم مثل شــما شنیدیم که 

قرار اســت به کمیسیون فرهنگی بیاید. در حال 
حاضر درگیر ارجاعیه شورای نگهبان و برنامه و 
بودجه هســتیم و این برنامه مشخص نیست اما 
آقای پژمان فر، رئیس کمیسیون، پیش تر اعلام 
کرد که جلســه ای در مورد ایــن طرح خواهیم 
داشت و زمان تشــکیل جلسه بستگی به زمان 

بررسی بودجه دارد. 

ذوالقدر به طرح سازمان رســانه ای اشاره کرد و 
گفت: این طرح هم هنوز مطرح نشده است و از 
آن هم فعلاً خبری نیست. اما اینکه این طرح ها تا 
پایان سال تصویب شود و به صحن مجلس برسد، 
بعید است. شــاید در خود کمیسیون فرهنگی 
مطرح شــود اما اینکه تا پایان امسال به صحن 

مجلس برسد، مشخص نیست. 

 وزارت ارشاد سردرگم است 
سیدمســـعود شجاعی 
طباطبایــی، هنرمنــد 
کاریکاتوریسـت و مدیر 
خانــه کاریکاتور، درباره 
طرح تشــکیل سازمان 
نظام هنـــری مستقل 
عنوان کرد: من چیزی در مورد این خبر نشنیدم 
و اولین بار اســت که از شما می شنوم. واقعیت 
این اســت که وزارت ارشــاد در حوزه فرهنگ و 
هنر موضع روشــنی ندارد و یک جور سردرگمی  
در کارهایش مشاهده می شود. مشخص نیست 

وزارت ارشــاد هدفــش از برگــزاری این اتفاق 
چیست.  وی تأکید کرد: در مورد تشکیل سازمان 
نظام هنری مستقل هم این سؤال مطرح می شود 
که چرا تاکنون اتفاق نیفتاده است؟ چیزی که در 
حوزه هنرهای تجسمی  به صورت خیلی جدی 
مطرح است این نکته اســت که اصلاً تکلیف و 
موضع مشخصی وجود ندارد. وی درباره عملکرد 
وزارت ارشاد گفت: تاکنون در حوزه هنر مقاومت 
اتفاق مؤثری نیفتاده اســت. واقعاً اگر هم اتفاقی 
افتاده و ما بی خبریم، ما را در جریان بگذارند. من 
در حوزه تخصصی خودم می توانم نظر بدهم. ما به 
بحث یمن و غزه، سوریه، عراق و فلسطین به شکل 
جدی پرداخته ایم و کارمان را بی وقفه در حمایت 
از مظلومان عالــم ادامه می دهیم. چندی پیش 
نمایشگاه بزرگی با عنوان »آیلان کردی« برگزار 
کردیم؛ کودک 3 سال و نیمه سوری که پیکرش 
در ســواحل یونان پیدا شــد؛ یــک کار و اقدام 
بشردوســتانه که منجر به حضور هنرمندان ۴3 
کشور جهان شد. در این اتفاق صرفاً 3 تندیس به 
عنوان جایزه در نظر گرفتیم. دل های فطرت جو 
از هر نژاد و دینی در این اقدام انســانی مشارکت 
کردند و خوشبختانه بازخورد بسیار خوبی داشت 
کــه حالا دیگر عــلاوه بر نمــاد حنظله امضای 
شهید ناجی العلی، نماد آیلان کردی هم در آثار 
هنرمندان بزرگ دنیا وجود دارد. چرا وزارت ارشاد 

در این اتفاقات نقشی ندارد؟ 
وی در ادامه افزود: وقتی بحث داعش را به شکل 
جدی پیگیری کردیم، باز هم ورود پیدا نکردند. 
بیشــترین دغدغه وزارت ارشــاد مباحث صرفاً 
هنری اســت. در حالی که بنیــان تمام دنیا بر 
اساس سیاست گذاری هایی است که هنر فضایی 
برای اشاره به مباحث انســانی و ارزشی داشته 
باشــد. ما به عنوان کشوری که صدای انقلابمان 
در اقصی نقاط دنیا شنیده شده است، در عرصه 
هنر کار جدی انجام نداده ایم. وزارت ارشاد باید در 
جشنواره ای چون فجر به دنبال الگوسازی باشد با 
این حال ما همیشه حامی  آنها بودیم و در حوزه 
مسایل ارزشــی هر کاری از ما بخواهند، تمام قد 

کنار آنها می ایستیم.

آنچه می خوانید

خبر وزیر درباره تشکیل سازمان 
مستقل نظام هنری، آن قدر تازه 
و دســت اول است که هیچ کس 
از کــمّ و کیــف و عملکــرد آینده 
این ســازمان اطلاعی نــدارد؛ نه 
کمیســیون فرهنگــی مجلــس و 
نه هنرمندان، البته مجلســی ها 
رســیدن این لایحه به امسال را 

بعید می دانند 

دفاع مدیران رسانه ملی از برنامه سینمایی شبکه 3

خیالتانراحت!»هفت«تعطیلنمیشود

هنر: انتقادهای برخی سینماگران در مراسم پایانی جشنواره فیلم فجر از »هفت« و انتشار خبرهایی مبنی 
بر رایزنی های مقامات دولتی برای تعطیلی این برنامه یا تغییر تیم تولید آن، دیروز مدیران رسانه ملی را به 
واکنش واداشت و آنها از این برنامه و رویکردش حمایت کردند.  علی اصغر پورمحمدی نخستین مدیری بود 
که در این باره حرف زد و با بیان این جمله که »نمی گویم این برنامه کامل است اما تعطیل نخواهد شد«، آب پاکی را روی 

دست مخالفان فراستی و افخمی ریخت. 
مدیر شبکه 3 سیما در گفت وگو با »ایسنا« رعایت عدالت، راستی و دلسوزی را 3 ویژگی نقد دانست که باید در یک برنامه 
تلویزیونی لحاظ شود و ادامه داد: تا زمانی که برنامه »هفت« در این چارچوب باشد ما از آن حمایت می کنیم. اما اگر در 
مسیر درستی نباشد و به بیراهه برود، تذکر می گیرد و اگر روزی هم تولید و ساخت این برنامه به نفع سینما نباشد، تعطیل 
خواهد شد.  وی افزود: برنامه »هفت« واحد سمعی و بصری و روابط  عمومی سازمان سینمایی نیست. این برنامه از استقلال 
خوبی برخوردار اســت و تاکنون هم فشارهای زیادی را تحمل کرده است. وی برنامه »هفت« را در این دوره از جشنواره 
فیلم فجر »بی طرف« و »صدای سینماگران« دانست و گفت: »هفت« از هیأت داوران جشنواره برای حضور دعوت کرد ولی 
آنها در برنامه حاضر نشدند.  مدیر گروه اجتماعی شبکه 3 سیما نیز به »مهر« گفت: اظهار نظر درباره برنامه آزاد است ولی 
این اظهارنظرهای شخصی در روند برنامه سازی ما تأثیری ایجاد نمی کند. وی تصریح کرد: یک سؤال ما از مدیران درباره 
برنامه های بلندمدت و کوتاه مدت در حوزه ســینما بوده است. این انتقاد وجود دارد که چرا فیلم های تلخ تولید می شود. 
البته شاید دغدغه ای در پشت آن وجود دارد که ما نمی دانیم و می خواهیم مسؤولان از سیاست گذاری های خود بگویند. 

با این حال به جای پاسخگویی، پروپاگاندایی ایجاد شد که بخشی از آن به ضعف های موجود در این حوزه مربوط است.

پرده شیشه ای چهره - خبر

هنر: در آستانه نوروز، همزمان با آغاز پیش تولید »قندپهلو«، جلسه اتاق فکر این 
برنامه با حضور دکتر حسین ساری مدیر شبکه آموزش برگزار شد.  امیر قمیشی، 
تهیه کننده و کارگردان »قند پهلو«، پس از این جلسه با اعلام این خبر افزود: در 
این جلسه بنا شد »قندپهلو«ی نوروز ۹۶ در قالب ۱۶ برنامه ۶۰ دقیقه ای تولید 
شود. تولید این برنامه از ۱۰ تا ۱۵ روز دیگر آغاز و قسمت های آن مقابل دوربین 
ضبط خواهد شد.  این تهیه کننده یادآور شد: همچنان رضا رفیع سردبیری و اجرا 

و ناصر فیض و شهرام شکیبا داوری آن را بر عهده خواهند داشت. 

»قندپهلو«ینوروزیکلیدخورد

فارس: رحیم نوروزی، بازیگر، مهم ترین وظیفۀ تئاتر را برقراری رابطه و نســبت با 
مردم عنوان کرد و گفت: نمی شود هر کسی در تئاتر ساز خود را بزند و بگوید من 
کار خودم را می کنم. حال هر کسی فهمید، فهمید و هر کسی نفهمید، نفهمید و یا 
این که هر که لذت برد، برد و هر کسی لذت نبرد، نبرد.  نویسنده، کارگردان و بازیگر 
تئاتر »می رم روزنامه بخرم« با اشــاره به اینکه نمی شود تماشاچی بیاید، بنشیند، 
پول بدهد، صندلی های سالن های تئاتر را پر کند و چرخ تئاتر را بچرخاند و از آن 
لذت نبرد، گفت: امیدوارم تئاتری های ایران هیچ گاه خود را جدا از بدنۀ مردم ندانند.

نمیشودهرکسیسازخودشرابزند

مهر: مدیرعامل شرکت فیلمیران با اشاره به اینکه 3 فیلم به عنوان نامزد اکران 
نوروزی دارنــد، تأکید کرد که هنوز تصمیم نهایی برای اینکه کدام فیلم اکران 
شود، نگرفته ایم.  علی سرتیپی با اشاره به اکران نوروزی در سال ۹۶ گفت: شرکت 
پخش فیلمیران از بین ۱۲ فیلم نامزد اکران نوروزی، پخش 3 فیلم ســینمایی 
»یک روز بخصوص« به کارگردانی همایون اسعدیان، »رگ خواب« ساخته حمید 
نعمــت الله و »بدون تاریخ، بدون امضا« به کارگردانی وحید جلیلوند را بر عهده 

گرفته است.  

3فیلمبراینوروزپیشنهادداریم



روزنــــامــــه  صـــبــح  ایـــــران

گــهــى  چهارشنبه  27 بهمن  1395 آ
12  17 جمادى الاول 1438 15 فوريه 2017  سال سى ام  شماره 8338 



خط عبرت

مادر سرطانى
شوهر و دو فرزندش را  در كرج كشت

خط قرمز- ميلاد شــكرى: مهر و محبــت مادرى بــى منت ترين و بى 
چشمداشت ترين عشقى است كه آدميزاد بدان درجه رسيده است. اين عشق 
درطول تاريخ آنقدر تكرار شده كه ضرب المثل هاى فراوانى درباره مهر مادرى 

ساخته شده است.
اما انگار حركت جامعه بشــرى به سوى توسعه گاه در طبيعت انسان ها خلل 
وارد مى كند به گونه اى كه متأســفانه اين روزها خبرهاى تكان دهنده اى از 
قتل وجناياتى به گوش مى رسد كه مادران عوامل آن هستند. از خبر خوراندن 
ترامادول به دختر بچه توســط مادرى كه قصد ازدواج موقت دارد، تا كشــتن 
اعضاى خانواده توسط مادرى كه به همسر خود مشكوك است وهمين دوسه 
روز قبل نيززنى كه از ســوى شــوهر دوم خود طرد شده و توانايى رويارويى با 
مشكلات پيش رو را درخود نمى بيند، دختر و پسرش را درخواب خفه مى كند. 
اما آخرين خبر از اين دســت بســيار تكان دهنده تر است. مادرى كه گمان 
مى كند آخرين ماه هاى زندگى اش را پشت سر مى گذارد در اقدامى هولناك 

اعضاى خانواده اش را به قتل مى رساند.
زن شــصت ساله ساكن كرج با مراجعه به پزشك وانجام چند آزمايش متوجه 

ابتلا به بيمارى سرطان مى شود.
مادر شصت ساله شب ها از اضطراب مرگ نمى خوابد. اين مسأله را به عنوان راز 
در سينه خود حفظ مى كند و به فرزندان يا همسرش چيزى نمى گويد. دختر 
22 ســاله و پسر 30 ساله اش را كه مى نگرد به دنياى آن ها بعد از مرگ خود 

مى انديشد كه بدون مادر چگونه زندگى خواهند كرد.
مادر نه تنها براى درمان اقدامى نمى كند بلكه به فكر آن است كه همه اعضاى 
خانواده را با خود همسفر مرگ كند. چند داروى بيهوشى تهيه مى كند و آن را 
در شربت گوارايى حل كرده و شبانه هنگامى كه اعضاى خانواده دور هم هستند 
به آن ها مى خوراند تا نقشه خود را اجرا كند. او نيمه هاى شب متوجه مى شود 
كه همسرش نيمه بيهوش است و هنوز نفس مى كشد بنابراين تصميمى خونين 

مى گيرد. 
مادر با كارد آشپزخانه ابتدا دخترش را از ناحيه گردن زخمى و در دم مى كشد. 
سپس به سراغ پســر بزرگتر رفته و او را نيز با وارد كردن چند ضربه چاقو به 
گردنش از پاى در مى آورد. همســرش نيز چند دقيقه بعد در حالى كه نيمه 

بيهوش است با ضربات چاقوى مادر خانواده از پاى در مى آيد. 
زن در حالى كه بين سه جســد خونين كه عزيزترين افراد زندگى او هستند 
مانده و به جسد غرق در خون آن ها نگاه مى كند در حالى كه احساس پشيمانى 
مى كند، ضربه اى به گردن خود مى زند تا خود را هم به جمع آن ها اضافه كند.

كمتر از يك ساعت بعد در گشوده مى شود و مأموران با جسد غرق به خون 
پــدر و فرزندان مواجه مى شــوند اما مادر خانواده زنده اســت و هنوز نفس 

مى كشد.
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دزد خيابانى پس از دستگيرى:

زنم بيرونم كرد كه ادب شوم 
اما دزد شدم

 38 جوان  قرمز:  خط 
ســاله اى كه از سارقان 
حرفــه اى شــب رو بود 
اعترافات  در  و  دستگير 
او  خود گفت همسرش 
را از خانــه بيرون كرده 

است. فرمانده انتظامى مشهد گفت: در هفته گذشته مالكان 
چند وسيله نقليه كه وسايل خودروى آنها در پاركينگ هاى 
هسته مركزى مشهد سرقت شــده بود با اعلام شكايت، 
خواستار پى گيرى سريع اين پرونده شدند. سرهنگ محمد 
بوستانى افزود: تيم هاى دايره آگاهى كلانترى شهيد نواب 
صفوى مشــهد در اين عمليات ضربتى با انجام كنترل و 
مراقبت هاى نامحســوس، عامل اين سرقت ها را در حال 
ارتكاب جرم دســتگير كردند. وى خاطرنشــان كرد: در 
بازرسى بدنى از اين متهم چهار عدد شاه كليد مخصوص باز 
كردن قفل خودروها، سه قطعه كارت هديه بانكى، تعدادى 
مدارك شناســايى و يك تيغه چاقو كشف و تحقيقات از 
اين سارق سابقه دار ادامه دارد. متهم 38 ساله كه يعقوب 
نام دارد در تحقيقات اوليه پرونده اظهار داشــت: از چند 
ســال قبل به موادمخدر اعتياد پيدا كردم و مدتى نيز در 
كمپ ترك اعتياد بسترى بودم. حدود يك هفته اى است 
كه از كمپ مرخص شــدم، اما نتوانستم اعتيادم را ترك 
كنم. از طرفى بيكار بودم. همسرم كه براى ترك اعتياد من 
خيلى زحمت كشيده از دست كارهايم ناراحت شد و مرا از 
خانه بيرون كرد. او مى خواست با اين سخت گيرى در اين 
هواى ســرد ويلان و سرگردان شوم و سرم به سنگ زمانه 
بخورد. اما من با ورود به پاركينگ خودروها دست به سرقت 
مى زدم تا هزينه ها موادمخدرم را جور كنم. به همسرم حق 

مى دهم از دستم ناراحت باشد و از كرده خودم پشيمانم.

سرقت به عشق لباس 
مارك دار!

خط قرمز: دو پســر نوجوان كه بــراى خريد لباس هاى 
مارك دار زورگيرى مى كردند در مشهد دستگير شدند.

سركلانتر غرب پليس مشهد با اعلام اين خبر گفت: در پى 
گزارش چند فقره زورگيرى از شــهروندان توســط دو پسر 
نوجوان در محدوده بلوار توس مشهد به فوريت هاى پليسى 
110 تحقيقات پليسى آغاز شد. سرهنگ «محمد طبسى» 
افزود: تيم هاى گشتى كلانترى كاظم آباد در پى گيرى اين 
سرقت ها، با گشت زنى هاى نامحسوس، عاملان زورگيريهاى 
خيابانى را سوار بر موتورسيكلت مسروقه دستگير كردند. وى 
گفت: دو پسر نوجوان در تحقيقات اوليه اعتراف كردند عاشق 
لباس هاى مارك دار بوده و براى اين كه از اين نوع البسه براى 
خود خريدارى كنند دست به زورگيرى مى زدند. سر كلانتر 
غرب پليس مشهد گفت: تحقيقات از دو پسر نوجوان براى 

كشف سرقت هاى انجام شده توسط آنها ادامه دارد.

خط حادثه
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خط قرمز- سعيد كوشافر: مشكلات زندگى ديگر برايش 

چاره اى نگذاشــته بود بايد تا پاسى از شب مسافركشى 

مى كرد. آن شــب هم مسافر را كه سوار كرد حس خوبى 

نداشت بويژه كه نشانى مسافر جايى در حاشيه شهر بود.

بعد از رساندن مسافرش در كوچه هاى دوست آباد آهسته 

مى رانــد كه مبادا براى اهالــى منطقه كه خيلى به افراد 

ناشــناس روى خوش نشان نمى دهند مشكلى به وجود 

بيــاورد. اما در نقطه اى تاريك و خلوت متوجه شــد كه 

موتورسيكلتى به سرعت به او نزديك شد و راهش را بست 

تا به خودش آمد در محاصره ســه جوانى بود كه چاقو به 

دست تهديدش مى كردند. ناچار تسليم آن ها شد و سارقان 

زورگير 240 هزار تومان پول نقد و گوشى تلفن همراهش 

را برداشته و قبل از اينكه كسى سر برسد سوار بر موتور 

از محل دور شــدند. جوان تازه داماد نه تنها نتوانسته از 

مسافركشى پولى براى خانه اش ببرد كه همه پول كارش 

طى چند روز اخير كه براى قسط بانك كنار گذاشته بود 

را هم از دست داده بود. پس راهى كلانترى شهيد هاشمى 

نژاد شد و گزارش سرقت شبانه را به مأموران پليس اعلام 

كرد.  ســرهنگ محمد بوســتانى رئيس پليس مشهد 

درخصوص اين پرونده به خبرنگار ما گفت: سارقان پس از 

اينكه تصاوير داخل گوشى همراه مرد را مشاهده مى كنند 

وسوســه مى شوند كه او را بيشتر تلكه كنند، عكس هاى 

داخل گوشى مربوط به همسر جوانش بود، تصاويرى كاملاً 

خصوصى كه تازه داماد قصد داشت طى روزهاى آينده به 

لابراتوار بســپارد يا به رايانه شخصى اش انتقال دهد، اما 

اكنون به دست عده اى خلافكار زورگير افتاده بود. آن ها به 

تازه داماد گفتند اگر كه مى خواهى عكسهاى همسرت به 

همراه شماره تلفنش در اينترنت منتشر نشود، بايد برايمان 
پول جور كنى.

تازه داماد كه مستأصل شده بود اين مسأله را به مأموران 

تجســس كلانترى هاشمى نژاد گزارش كرد و آن ها وارد 

گود شده و طى اقدامات فنى و تخصصى پليسى اقدام به 

ردزنى و شناسايى سارقان زورگير كردند. آن ها در قرارى 

صورى و در اقدامى غافلگيرانه يكى از عاملان اصلى سرقت 

و گرداننده باند را كه حســن نام داشــته و 30 ساله بود 

دستگير كردند. متهم كه معتاد به شيشه و كريستال بوده 

و سابقه 5 فقره سابقه كيفرى دارد در اعترافات اوليه اش 

گفت كه پس از به دســت آوردن گوشــى ابتدا ســراغ 

شماره هايى كه به نام زن بود، رفتيم و براى آن ها مزاحمت 

ايجاد كرديم. سپس چشممان به عكس هاى همسر جوان 

اين مرد افتاد و شيطان وسوسه مان كرد كه با اين عكس ها 

اقدام به اخاذى كنيم و چون تازه داماد نمى خواهد تصاوير 

همسرش منتشر شود به ما پول بيشترى خواهد داد، اما 
همين مسأله باعث شد كه گرفتار شويم.

زورگير كوچه خلوت را عكس هاى خصوصى نوعروس مشهدى به دام انداخت

خط قرمز: دو پسر جوان كه با تهديد اسلحه كلت و 
همراه داشتن تجهيزات نظامى از دختران و پسران 

جوان اخاذى مى كردند، دستگير شدند.
سردار بهمن اميرى مقدم، فرمانده انتظامى استان 
خراســان رضوي بــا اعلام اين خبر گفــت: در پى 
گزارش چند فقره اخاذى از دختران و پسران جوان 
در غرب مشهد و اظهارات شاكيان پرونده مبنى بر 
مسلح بودن دو مأمور قلابى دستورات لازم با توجه به 
حساسيت و اهميت موضوع براى پيگيرى اين پرونده 
صادر شد. وى افزود: مأموران كلانترى سجاد در اين 

عمليات كه با هدايت مســتقيم سرهنگ بوستانى، 
فرمانده انتظامى مشهد به اجرا گذاشته شد تحقيقات 
گسترده خود را آغاز كردند. بررسى هاى اوليه پرونده 
حاكى از آن بود متهمــان با معرفى خود به عنوان 
مأمور از چند خانه مســكونى نيز اخاذى كرده اند. 
سردار اميرى مقدم گفت: تحقيقات گسترده پليسى 
با انجام كنترل و مراقبت هاى ويژه نامحسوس آغاز 
شد و مأموران كلانترى ســجاد، عاملان اين اقدام 
مجرمانه كه رعب و وحشــت در شــهروندان ايجاد 
كرده بودند را به دام انداختند. وى خاطرنشان كرد: 

متهمان كه در برابر شواهد و ادله موجود راهى جز 
بيان حقيقت نمى ديدند اعتراف كردند پس از جعل 
كارت شناسايى براى خود، يك قبضه اسلحه كلت 
به مبلغ 200 هزار  تومان و دو دســتگاه بى سيم و 
دستبند و ديگر تجهيزات نظامى خريدارى كرده اند. 
فرمانده انتظامى خراسان رضوي گفت: اين دو مأمور 
قلابى در پارك ها و خيابان ها با مراجعه به دختران و 
پسرانى كه نسبتى با هم نداشتند و معرفى خود به 
عنوان مأمور، آن ها را سركيسه مى كردند و وجوه نقد 

و اشياى قيمتى شان را مى گرفتند.

پايان 
اخاذى هاى 

دو مأمورنماى  
مسلح از 

دختران و 
پسران مشهدى
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ســاله اى كه از سارقان 
حرفــه اى شــب رو بود 
اعترافات  در  و  دستگير 
او  خود گفت همسرش 
را از خانــه بيرون كرده 

خط قرمز: پليس آگاهى با شناسايى و دستگيرى باند 
حرفه اى ســرقت از منازل در شهر مشهد پرده از 14 

فقره سرقت برداشت.
رئيس پليس آگاهى خراسان رضوى با اعلام اين خبر 
گفت: در پى چند فقره ســرقت منزل در جنوب شهر 
مشهد با شگرد يكســان تيمى ويژه از پليس آگاهى 
براى بررســى موضوع وارد عمل شــدند. ســرهنگ 
حميد رزمخواه افزود: سرانجام سارقان توسط مأموران 
فرماندهى شهرســتان گناباد دستگير و در بازرسى از 

خودرو پرايد آنها 300 گرم از طلاهاى مسروقه كشف شد. متهمان كه پدر و پسر مى باشند 
در بازجويى هاى فنى پليس و مواجهه با ادله و مستندات كشف شده به 14 فقره سرقت با 
همدستى عروس خانواده در جنوب شهر مشهد و فروش قسمتى از اموال مسروقه به دو فرد 

مالخر در شهر مشهد و تهران اعتراف كردند.

خط قرمز: پليس آگاهى شهرســتان تايباد عامل كلاهبردارى دو ميليارد و 500 ميليون 
ريالى با فروش فرش هاى قلابى را دســتگير كرد. فرمانده انتظامى استان خراسان رضوى با 
اعلام اين خبر گفت: با دريافت مرجوعه قضايى از سوى يكى از فروشندگان فرش در شهر 
«مشهد ريزه» از توابع شهرستان تايباد مبنى بر كلاهبردارى تيمى از پاسگاه انتظامى ميان 
ولايت و پليس آگاهى اين شهرستان موضوع را به صورت ويژه در دستوركار خود قرار دادند. 
سردار «بهمن اميرى مقدم» افزود: در بررسى اظهارات مالباخته مشخص شد كه اين فرد يك  
كاميون فرش از يك برند معتبر از فردى به نام ميثم كه تاجر فرش است به مبلغ دو ميليارد 
و 500 ميليون ريال خريدارى و پس از تحويل محموله با توجه به شناخت قبل از محصولات 
اين برند مشكوك مى شود كه با بررسى كارشناس مربوطه مشخص شد اين محموله فرش 
قلابى است. وى تصريح كرد: كارآگاهان پليس آگاهى شهرستان تايباد پس از بررسى صحت 
موضوع با كمك كارشناس فرش با هماهنگى مقام قضائى فرد كلاهبردار را دستگير كردند. 
متهم 33 ساله كه تبعه خارجى است در بازجويى هاى به عمل آمده به خريد فرش از يك 

شركت در يكى از استان هاى مركزى و استفاده از برند يك شركت معتبر اعتراف كرد.

كلاهبردارى 2/5 ميلياردى با فرش هاى قلابىپايان دزدى خانوادگى از منازل مشهد
 پليس آگاهى با شناسايى و دستگيرى باند 
14

رئيس پليس آگاهى خراسان رضوى با اعلام اين خبر 
گفت: در پى چند فقره ســرقت منزل در جنوب شهر 
مشهد با شگرد يكســان تيمى ويژه از پليس آگاهى 
براى بررســى موضوع وارد عمل شــدند. ســرهنگ 
حميد رزمخواه افزود: سرانجام سارقان توسط مأموران 



رحمتی و سیدجلال غایبان تأثیر گذار آخر هفته

حمله نصف جهان به استقلال و پرسپولیس بی دفاع 
 فوتبال  حمید رضا عرب  محرومیت هایی که کمیته 
انضباطی برای مهدی رحمتی و سیدجلال حسینی لحاظ 
کرد این دو باشگاه را در آستانه تقابل با تیم های اصفهانی 

در وضعیت نگران کننده ای قرارداد. استقلالی ها که پس از 
دربی 84متوجه شده بودند به دلیل محرومیت نمی توانند 
از فرشید اسماعیلی ورابسون جانواریو بهره بگیرند، دوشنبه 
شب با خبرشوک برانگیز محرومیت مهدی رحمتی مواجه 

شدند.  
محرومیتی که به دلیل ســابقه این دروازه بــان درایجاد 
حواشی موجب دوری چهارهفته ای اش ازمیادین خواهد 
شد. در حکم کمیته انضباطی می خوانیم:» مهدی رحمتی- 
بازیکن تیم استقلال تهران به دلیل رفتار زننده با بازیکن 
تیم مقابل در وقت های پایانی مسابقه که با دریافت کارت 
زرد دوم از زمین مســابقه اخراج شــد و همچنین تکرار 
تخلفات بعد از پایان مسابقه به دو جلسه محرومیت و مبلغ 
50 میلیون ریال جریمه نقدی محکوم شد. ضمنا یک جلسه 

محرومیت تعلیقی وی به مرحله اجرا گذاشــته می شود، 
برهمین اساس مهدی رحمتی سه جلسه محروم از همراهی 
تیم خود است.« با احتساب این 3جلسه محرومیت و یک 

جلسه محرومیتی که رحمتی به دلیل دریافت کارت قرمز 
باید تحمل کند، او در مجموع چهار هفته از ترکیب استقلال 

دور است.
 غیبت این دروازه بان اما شاید با بودن سید حسین حسینی 
که دروازه بانی آینده دار اســت، چندان به چشم نیاید اما 
مساله اســتقلال با بازی هفته بیســت و دوم مقابل ذوب 
آهن اســت که علاوه بر رحمتی از وجود فرید اسماعیلی 
و رابســون جانواریو هم نمی تواند استفاده کند.  بی شک 
غیبت این 3بازیکن اســتقلال را در بازی پنجشنبه مقابل 
ذوب آهن که شکست سنگینی را هم در تبریز تجربه کرده، 
با مصائبی مواجه خواهد ساخت و باید ببینم منصوریان که 
در چهارهفته اخیرلیگ چهار پیروزی  پی درپی به دست 
آورده و آمار شگفت انگیز12گل زده را هم در کارنامه دارد، 

آیا می تواند از ایــن چالش تازه نیزعبور کنــد یا خیر. اما 
شاید وضعیت پرسپولیس به مراتب بدتر از استقلال باشد. 
سرخ ها که با غیبت کمال کامیابی نیا تمام هماهنگی های 

خود را از دست دادند در بازی با سپاهان از وجود سیدجلال 
حســینی محرومند. کمیته انضباطی این بازیکن را هم از 
حضور در بازی با ســپاهان منع کرده است. اما سیدجلال 
درست در روزی پرســپولیس را تنها می گذارد که درباره 
بازگشت محمدانصاری به ترکیب ســرخ ها اما و اگرهای 
بسیاری وجود دارد و این بازیکن که در دربی با مصدومیت 
از ناحیه سر مواجه شد، شــاید نتواند تیمش را در بازی با 
سپاهان همراهی کند. درغیاب سیدجلال و انصاری خط 
دفاع سرخ ها با بحران جدی مواجه می شود و شاید برانکو 
برای پوشاندن حفره ها ماهینی را به قلب دفاع منتقل کند. 
بازیکنانی که پیش ترها هم در این پست بازی کرده بود. این 
انتقال اما شاید همچون دربی لطمه هایی به دیگر پست های 

پرسپولیس وارد آورد. 

بلاتکلیفی تیم امید یک ماه پیش از 
قرعه کشی قهرمانی آسیا

ایسنا: دبیرکل AFC در آخرین  اطلاعیه خود به فدراسیون فوتبال 
ایران از برگزاری قرعه کشی مسابقات مرحله مقدماتی قهرمانی زیر 23 
سال آسیا در تاریخ 2۷ اسفند ماه خبر داد. این قرعه کشی در حالی یک ماه 
بعد برگزار می شود که تیم ملی زیر 23 سال بعد از مسابقات مرحله نهایی 
انتخابی المپیک 201۶ کاملا منحل شده و هیچ گروه فنی بازیکنان لیگ 
برتر را زیر نظر ندارد. فریدون معینی عضو کمیته فنی و توسعه فدراسیون 
فوتبال درباره وضعیت نامشخص این تیم گفت: اگر بخواهم شفاف صحبت 
کنم باید به مشکلات بودجه اشاره کنم که اجازه استخدام مربی و برگزاری 
اردو را به ما نمی دهد. با این شرایط ما باید با آرامش کار را پیش ببریم و از 
بازیکنان امید هم غافل نشویم. فکر می کنم بازیکنان رده ملی جوانان بعد 

از جام جهانی می توانند برای تیم ملی امید به میدان بروند.

اسامی محرومان هفته بیست و دوم 
لیگ برتر

ورزش: کمیته مسابقات سازمان لیگ فوتبال ایران، اسامی محرومان 
هفته بیست و دوم لیگ برتر را اعلام کرد.

استقلال تهران: رابسون جانواریو- سید مهدی رحمتی - محمد 
 خرمگاه)مربی( 

 سایپا تهران: حامد شیری - سیامک کورشی
 استقلال خوزستان: پیمان شیرزادی - علی اصغر عاشوری

پیکان تهران: پیمان رنجبری )انضباطی(- شهریار مغانلو- علی اصغر 
 قربانعلی پور)مربی(

 گسترش فولاد تبریز: بابک حاتمی
 ماشین سازی تبریز: حامد پاکدل - حبیب گردانی

پرسپولیس تهران: سیدجلال حسینی)انضباطی(- کمال 
 کامیابی نیا

سیاه جامگان مشهد: خداداد عزیزی )سرمربی(انضباطی

واکنش شدید سیدجلال حسینی به 
رأی کمیته انضباطی

ایسنا: ســیدجلال حســینی درباره رأی کمیته انضباطی مبنی بر 
محرومیت یک جلسه ای وی گفت: جالب است رحمتی را سه جلسه 
محروم می کنند و این در حالی است که یک جلسه محرومیت او به 
خاطر دریافت کارت قرمز است و یک جلسه هم به خاطر حرکاتی بوده 
که قبلًا انجام داده است؛ این یعنی رحمتی که شروع کننده درگیری ها 
و حواشی بازی بوده فقط یک جلسه محروم شده است. وی در ادامه 
گفت: من به خاطر صدور این رأی به بالاترین مراجع قضایی فدراسیون 
فوتبال شکایت می کنم و به این رأی اعتراض خواهم کرد. مسؤولان 
باشگاه پرسپولیس هم باید از من حمایت کنند زیرا من شروع کننده 
دعوا و درگیری ها و حواشی نبوده ام. شخص دیگری فحاشی می کرد 

اما مرا محروم کرده اند.

انصاری فرد در رده چهارم برترین 
بازیکنان سوپر لیگ یونان

ورزش: کریم انصاری فرد، مهاجم 2۶ ساله تیم المپیاکوس آتن در 
تازه ترین رده بندی برترین بازیکنان فصل جاری سوپر لیگ فوتبال 
یونان رتبه چهارمی را کسب کرده اســت. او با کسب امتیاز 2 و ۷ بار 
نامزدی برای دریافت جوایز بهترین و زننده زیباترین گل هفته این 

جایگاه را به دست آورد.

پدیده با ۳ غایب مقابل  صنعت نفت
ورزش: پدیده خراســان روز جمعه در آبادان میهمان صنعت نفت 
خواهد بود. رضا مهاجری در این بازی مهرداد کفشگری، شهاب گردان 
و رضا حقیقی را به دلیل مصدومیت در اختیار ندارد و آنها نمی توانند در 
این مسابقه تیم شان را همراهی کنند.معین عباسیان هم دیگر مصدوم 
پدیده است که شــرایط مبهمی برای این بازی دارد. پزشکان پدیده 

تلاش می کنند تا او به این مسابقه برسد.

برگزاری اردوی شاگردان برانکو در دبی
پرسپولیسی ها جمعه به عمان می روند

ورزش: شاگردان برانکو روز سه شنبه باید در هفته اول لیگ قهرمانان 
آسیا به مصاف الهلال عربســتان بروند که این بازی به میزبانی شهر 
مسقط پایتخت عمان برگزار خواهد شد.در همین خصوص اعضای تیم 
پرسپولیس روز جمعه و فردای بازی با سپاهان راهی عمان خواهند 

شد تا اردوی خود قبل از بازی با الهلال را در این کشور برگزار کنند.
بعد از این بازی و در روز چهارشنبه بازیکنان پرسپولیس راهی امارات 
خواهند شــد تا آماده رویارویی با الوحده امارات در هفته دوم لیگ 
قهرمانان آسیا شوند. پرســپولیس اردوی خود را در باشگاه ایرانیان 
دبی برگزار می کند و روز 10 اسفند و از ساعت 18و 40دقیقه در شهر 

ابوظبی به مصاف الوحده امارات خواهد رفت.

راهی که گیتی پسند را به قهرمانی 
می رساند

تسنیم: تیم فوتسال گیتی پسند اصفهان در آستانه پنج هفته به پایان 
لیگ صدرنشین بوده و اصلی ترین مدعی کسب عنوان قهرمانی است. 
گیتی پسند می تواند در شرایطی جشــن قهرمانی را  در سالن پیروزی 
اصفهان برگزار کند که از پنج بازی باقیمانده لیگ در دو بازی امتیاز کامل 
را از دست بدهد و در بقیه بازی ها به برتری برسد. دو حالت دیگر هم وجود 
دارد و گیتی پسند می تواند با یک باخت و دو مساوی یا دو باخت هم جام 
قهرمانی لیگ را برای دومین بار بالای سر ببرد.  بنابراین گیتی پسند که از 
ابتدای فصل صدر را از دست نداده، می تواند با پیروزی در دو بازی پیش رو 
مقابل مس و دبیری، قهرمانی خود را سه هفته زودتر در تبریز مسجل کند. 

محمدزاده: بازی ما برابر استقلال ۶ 
امتیازی است

تسنیم: مدافع تیم فوتبال ذوب آهن اصفهان تأکید کرد که بازی این تیم 
برابر استقلال یک مسابقه شش امتیازی است. وحید محمدزاده گفت : 
باید باخت مقابل تراکتورسازی و صبا را فراموش کنیم. متأسفانه امتیازهای 
حساسی را از دست داده ایم و حالا باید مقابل استقلال به فکر جبران باشیم. 
این بازی برای ما یک مسابقه شــش  امتیازی است و باید استقلال را در 
اصفهان شکست بدهیم تا باخت دور رفت را هم جبران کنیم. مدافع تیم 
فوتبال ذوب آهن اصفهان تصریح کرد: استقلال حریف قابل احترامی است 
که الان شرایط خوبی دارد، ولی ما در زمین خودمان محکوم به برد هستیم.

ضد حمله

کامیابی نیا یک جلسه دیگر هم محروم شد
ورزش: هافبک تیم فوتبال پرسپولیس به دلیل محرومیت بازی با نفت تهران را از دست داد. در 
دیدار تیم های پرسپولیس و تراکتور سازی تبریز تخلفاتی رخ داده ، که پس از بررسی از سوی 

کمیته انضباطی ، این  کمیته رای خود رابه شرح زیر صادر کرد:
1-تیم پرسپولیس به دلیل فحاشی تماشاگران به پرداخت100 میلیون ریال جریمه نقدی 

محکوم شد.
2-تیم پرسپولیس به دلیل پرتاب نارنجک و سنگ  توسط تماشاگران به داخل زمین مسابقه 

باید مبلغ 50میلیون ریال پرداخت نماید.
3-کمال کامیابی نیا بازیکن تیم پرســپولیس به خاطر اهانت به داور مسابقه و لگد زدن به 
تابلوی تبلیغاتی بعد از اخراج که مستند به ماده ۶۶ آیین نامه انضباطی است، به یک جلسه 

محرومیت و پرداخت مبلغ 50میلیون ریال جریمه نقدی محکوم شد.
4-علیرضا پژمان کمک مربی تیم تراکتور ســازی تبریز به دلیل اهانت به داور مسابقه که 
منطبق با مفاد ماده ۶۶ آیین نامه انضباطی است به یک جلسه محرومیت و پرداخت مبلغ 

50میلیون ریال جریمه نقدی محکوم شده است. آرای صادره قطعی است. 

رئیس ۶2 ساله چگونه مدرک مربیگری گرفت؟!
ورزش: گفته می شود مدتی است که احسانی رئیس کمیته آموزش فدراسیون 
فوتبال نامه اســتعفای خود را به مهدی تاج ارائه داده است اما رئیس فدراسیون 
فوتبال هنوز درباره موافقت یا مخالفت با این استعفا تصمیم گیری نکرده است! با این 
حال حرف و حدیث ها درباره حضور قانونی رئیس کمیته آموزش فدراسیون فوتبال 
در این سمت بسیار زیاد است. شنیده می شــود وی پس از حضور در این کمیته 
اقدام به گرفتن مدرک مربیگری کرده است در صورتی که رئیس پیشین این کمیته 
مرتضی محصص از مدرسان رسمی و بین المللی فیفا بود اما احسانی پس از انتخاب  
به عنوان رئیس کمیته آموزش مدرک مربیگری D آسیا گرفت و پس از مدتی در 
کلاس حیدر شریفی دوره C آسیا را گذراند تا بتواند ملزومات حضور قانونی خود 
در کمیته آموزش را فراهم کند. منتقدان مدعی اند رئیس ۶2 ساله کمیته آموزش 
فدراسیون فوتبال چطور در این مقطع ســنی توانسته است آزمون های آمادگی 

جسمانی دوره تخصصی مدرک مربیگری C آسیا را طی کند ؟
14

تلگرامی

1

   دروازه بان مصدوم فولاد خوزستان اواخر اسفند ماه تحت عمل جراحی قرار 

خواهد گرفت .مهرداد طهماسبی که با پارگی رباط داخلی و صلیبی مواجه شده 
است حداقل تا ۶ ماه قادر به بازی نخواهد بود.

  تیم فوتبال المپیاکوس یونان پنجشنبه این هفته در لیگ اروپا در 
دیداری حساس در یک شانزدهم نهایی لیگ اروپا میزبان تیم عثمانلی 
اسپور ترکیه است. در این راســتا باشگاه المپیاکوس برای تبلیغ این 
دیدار حســاس در لیگ اروپا عکســی از کریم انصاری فرد، مهاجم 

ملی پوش کشورمان منتشر کرده است .
  کانون هواداران الهلال عربســتان در کشــور عمان مدعی شد که باشگاه 

پرســپولیس با وجود میزبانی 50 درصــد جایگاه های ورزشــگاه را در اختیار 
الهلالی ها قرار می دهد.

  مجتبی جباری، هافبک ایرانی الاهلی قطر در مصاحبه با روزنامه 

العرب درمورد برگزاری روز ورزش در قطرگفت: این اقدام کشور قطر 
تمام جهان را تحت تاثیر قرار می دهد و پیامی را به تمام جهان ارسال 

می کند که ورزش در قطر اهمیت بالایی دارد.
  ســازمان لیگ فوتبال ایران از هواداران دو باشگاه استقلال و پرسپولیس و 

تمامی عواملی که در برگزاری مناسب دربی 84  همکاری کردند تقدیر و تشکر 
کرد. 

  فیروز کریمی سرمربی تیم فوتبال صنعت نفت آبادان گفت: در حال 

حاضر مشکل جذب مهاجم داریم و من به باشگاه هم گفته ام که باید یک 
مهاجم داشته باشیم و به دنبال جذب شهباززاده  هستیم .

  سپاهان برای دیدار با پرسپولیس بدون مصدوم و محروم راهی تهران شده و 

با تیمی کامل مقابل حریف پرطرفدار تهرانی قرار می گیرد.
  باوجود اینکه اعلام شده سجاد شهباززاده با نفت تهران به توافق 
رسیده است، با این حال او هنوز برای تیم آینده اش به جمع بندی قطعی 

نرسیده است.
  تیم فوتبال پیکان در دیداری جذاب موفق شــد 4 بر 3 از سد تیم استقلال 

خوزستان بگذرد.
  فیصل شایسته بازیکن اهل کشور افغانستان تیم پیکان وقتی با 

صلاحدید کادر فنی این تیم برای گرم کردن از روی نیمکت بلند شد، 
توسط هواداران افغانستانی حاضر در ورزشگاه به شدت تشویق شد.

  بازیکنان تیم فوتبال پارس جنوبی بعد از لغو بازی شان به دلیل آب گرفتگی 
زمین مقابل نفت مسجدسلیمان در همان زمین پرآب تمرین کردند.

 فتاحی: گزارش داور ملاک 
بررسی شکایت ذوب آهن 

است
بازیکن تراکتورسازی 

2 کارت زرد گرفت
تسنیم: ســعید فتاحی درباره ادعای 

باشــگاه ذوب آهن مبنی بر محروم بودن مهدی کیانی در دیدار تراکتورسازی 
- ذوب آهن گفت: طبق گزارشــی که داور این دیدار ارائه کرده، مهدی کیانی 
2 کارت زرد پی درپی گرفته و به همین خاطر از زمین مســابقه اخراج شــده 
است. گزارش داور مســابقه برای ما ملاک است، اما باشــگاه ذوب آهن اصرار 
دارد دیدارش مقابل تراکتورسازی فیلمی دارد که نشان می دهد کیانی به طور 

مستقیم از زمین اخراج شده است.

منصوریان به 
استقلالی ها استراحت 

داد
ورزش: با توجه به فاصله کم دیدار 
اســتقلال بــا ذوب آهــن و تمرین 
ریکاوری روز سه شــنبه آبی پوشان 

قرار بود بازیکنان ذخیــره دیروز یک جلســه تمرین را برگــزار کنند اما 
ســرمربی تیم اســتقلال به بازیکنان این تیم اســتراحت داد. قرار اســت 
استقلالی ها امروز آخرین تمرین خود را در تهران برگزار و سپس برای بازی 

با ذوب آهن راهی اصفهان شوند.
تیم فوتبال استقلال روز پنجشنبه در ورزشگاه فولادشهر به مصاف ذوب آهن 

اصفهان خواهد رفت.

عباسیان: 
به اندازه کافی گاف 

داده ایم و فرصت 
اشتباه نداریم

تسنیم: معیــن عباســیان هافبک 
پدیده خراسان در مورد شرایط فعلی 

این تیم گفت: وضعیت ما اصلًا خوب نیست و مجموعه پدیده به خوبی این 
موضوع را درک می کند. ما به اندازه کافی گاف داده ایم و دیگر فرصتی برای 
اشتباه نداریم 9 بازی تا پایان فصل باقی مانده است که باید بجنگیم و نتیجه 
بگیریم. همه ما می دانیم که نتیجه گرفتن در 9 بازی پایانی ســخت است، 

ولی باید نهایت تلاش مان را به کار بگیریم.
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واکنش رئیس کمیته انضباطی به حرف های  منصوریان

از هیچ تهدیدی نمی ترسیم!
ورزش: رئیــس کمیته انضباطی فدراســیون به 
صحبت های منصوریــان و اعتراض به محرومیت 
رحمتی واکنش نشان داد و گفت: هرجا علیه قرمز 
و آبی رای می دهیم تهدید می شــویم ولی از هیچ 

تهدیدی نمی ترسیم.

*احکام سریع السیر
اسماعیل حسن زاده درباره واکنش های مختلفی 
که به رای کمیته انضباطی بعد از دربی شده و اینکه 
گفته می شود این رای ســریع اعلام شده است، 
گفت: ما در فصل جاری سعی کرده ایم با توجه به 
فشردگی مسابقات، همه احکام را زود صادر کنیم. 
کسی که در بازی بزرگ کار زشــتی انجام داده، 
نباید طوری باشد که در مسابقه بعد بازی کند. به 
عنوان مثال اگر با تاخیر رای سیدجلال حسینی 
را می دادیم، چون پرسپولیس پس فردا بازی دارد 

این رای به عقب می افتاد.
*متهم همیشگی

رئیس کمیتــه انضباطی خاطرنشــان کرد: اکثر 

تیم ها ما را متهم کرده اند. وقتی چند وقت پیش 
رحمتی درخواست کرد محرومیتش تعلیق شود و 
ما هم این کار را کردیم، کل کمیته انضباطی آبی 
شد و مخالفان و پرسپولیسی ها به ما گفتند شما 
استقلالی هســتید. الان هم که این رای را صادر 

کرده ایم استقلالی ها و پرسپولیسی ها ناراحتند. 
به هر حال حرفها زیاد بوده اســت ولی اگر موضع 

رسمی باشگاه اعلام شود جواب می دهیم.
*حمله به منصوریان

وی درباره اینکه منصوریان گفته اســت مشکل 

محرومیت باشگاه های ایرانی از سوی فیفا کمیته 
انضباطی اســت و او هنوز مطالباتش را از باشگاه 
نفت تهران نگرفته است، گفت: پرونده های مالی 
را مثال می زنند. باشگاه اســتقلال بدهکارترین 
باشگاه اســت. امســال جرات کردیم 10 درصد 

مطالبات را گرفتیم.
رئیس کمیته انضباطی یادآور شــد: منصوریان 
دوســت دارد از نفت پولش را بگیرد ولی شــما از 
باشگاه خودتان )استقلال( شروع کنید. سرمربی 
سابق باشگاه شما 8 یا 9 سال است که از استقلال 
طلب دارد ولــی حکمش اجرا نمی شــود اما در 
تریبون رسمی می گویند مطالبات ما را )از باشگاه 
نفت تهران( بگیرید. اینها مباحث حقوقی اســت. 

باید به جلسه بیایید و مدارک بدهید. 
* از کیانی تا صادقیان

رئیس کمیته انضباطی در پاسخ به این سؤال که 
رای مهدی کیانی بازیکن تراکتورسازی به خاطر 
زدن به ســینه داور مقابل ماشین سازی چه بوده 
است؟ گفت: رای صادر شــده ولی الان درحافظه 

ندارم که رای چه بود!
»گاهی در آرای کمیتــه انضباطی تناقض وجود 
دارد. به عنوان مثال پیام صادقیان بازیکن پیشین 
پرسپولیس به دست داور زد و ۶ ماه محروم شد اما 
مهدی کیانی اینطور نبوده است.« حسن زاده در 
این خصوص گفت: شما می توانید ثابت کنید که 
پیام صادقیان به دست داور زده و ۶ ماه محروم شده 
است؟ این درست نیســت. اول اینکه این بازیکن 
۶ ماه محروم نشــده ثانیا به دست داور نزده است 
و موضوع چیز دیگری بوده اســت. شما تشریف 
بیاورید گزارش مورد مشابه )تراکتورسازی( را نگاه 

کنید و ببینید چقدر تفاوت دارد.
*دعوت به همکاری

رئیس کمیته انضباطی در پایان گفت: ما می گوییم 
بیایید همکاری کنید. حتی اگر رای صادر می شود 
و دلایلی دارید که رای را تلطیف کنید، دادخواست 
بدهید نه اینکــه حکم قضایــی را محکوم کنید. 
بزرگان تیم ها باید کمک کنند کــه این رفتارها 

از بین برود.

ورزشـــی

جوانگرایی یا مهره سوزی!
*مسعود مرادی/ کارشناس داوری فوتبال ایران

متاســفانه نظرات من هیچگاه 
مورد توجه قرار نگرفته اســت 
چون دوستان تصور می کنند که 
حرف های من از روی دشمنی 
و عناد اســت اما من همیشــه 
حقیقت را گفتم. جای تاســف 
است که هر وقت حرف می زنیم 
دوستان تصور می کنند که قرار 

است صندلی آنها را بگیریم، در حالی که این طور نیست.
حساسیت همیشه در فوتبال ما وجود داشته اما در بازی های 
هفته های پایانی این حساسیت دو چندان می شود، تیم ها 
برخی برای حضور در کورس قهرمانی با هم مبارزه می کنند، 
برخی برای گرفتن ســهمیه و عده ای برای فرار از سقوط به 
همین خاطر کامرانی فر به عنوان رئیس دپارتمان داوری باید 
این موضوع را درک کند که بــازی های هفته های آخر جای 

اشتباه نیست.
چیدمان داوری ها باید با حساســیت خاصی انجام شود، 
با آمدن کامرانی فر شــرایط داوری بهتر شده و به جوانان 
مستعد میدان داده شده اما امروز باید حساسیت ها نیز در 
نظر گرفته شود هیچ ایرادی ندارد که از داوران باتجربه در 

بازی های حساس لیگ استفاده شود.
کامرانی فر باید از انتقادها اســتقبال کند، من دوست ندارم 
شخصیت کسی را خراب کنم و او را زیر سوال ببرم اما باید از 
تمام نظرات استفاده کنیم.  باید تفکر زنده باد مخالف من در 
فوتبال ما حاکم شود، هر کسی انتقاد می کند صرفا به دنبال 
رسیدن به کرسی و صندلی ما نیست بلکه دلش برای فوتبال 

می سوزد.
امروز اگر کامرانی فر بپذیرد که با مشــاوره گرفتن از بزرگان 
داوری می تواند تصمیمات بهتری اخــذ کند و در چیدمان 
داوری بهتر رفتار کند قطعا عوایدش به جامعه داوری خواهد 

رسید. 
نباید با جوانگرایی صرفا همــه چیز را خراب کنیم، با افزایش 
اشتباه های داوری هم داوران آسیب می بینند، هم تیم های 
لیگ برتری به همین دلیل بهتر است کمی در رفتار و تصمیم 
گیری های خود تجدید نظر کنیم تا مشکلات را کاهش دهیم.
پیشــنهاد می کنم کامرانی فر به عنوان یــک مدیر جوان به 
سمت پیشکســوتان داوری برود تا از تجربیات آنها استفاده 
کند، قطعا این موضوع می تواند زمینه موفقیت های بعدی او 

را نیز فراهم کند.



قهرمان كشتى آسيا پس از ضربه فنى كردن سرطان

ابوالفضل آرميده: امام رضا(ع) تنهايم نگذاشت  
 كشتى  هاشم رسائى فر   3ماه از زمانى كه بر سكوى 
سوم آسيا ايستاد بيشتر نگذشته بود. با اينكه سنش با رده 
نونهالان برابرى مى كرد در بين كشتى گيران نوجوان آسيا 
بزرگى كرد و برنز قاره كهن را بر گردن آويخت تا آغازى براى 
راه طولانى و هدف بزرگش باشــد اما بر سر تمرين آنچنان 
دردى در بدنش پيچيد كه بلافاصله بسترى شد. همه چيز از 
يك دل درد ساده شروع شد. دل درد  3 هفته اى طول كشيد 
تا پزشكان دليل اصلى اش را ريشه يابى كنند. دليلى كه به 
يك بيمارى مهلك و خطرناك منتهى مى شــد! ابوالفضل 
آرميده حالا بايد در ابتداى راه قهرمانى با رقيبى سرسخت و 
ناشناخته اى مبارزه مى كرد كه نه تاكتيك شناخته شده اى 

داشت و نه مرام و معرفت پهلوانى را مى دانست. 
با اين وجود بزرگ قهرمان كوچك كشــتى ايران عزمش را 
جزم كرده بود تا هر طور شده حريف مكار و  نامريى خودش 
را از پاى درآورد. حريف اما چغر و سرسخت بود 6 ماهى طول 
كشيد تا ســرانجام ابوالفضل آرميده توانست سرطان را هم 
ضربه فنى كند و حالا او آرام آرام به روزهايى كه آرزويش را 
مى كشد دارد نزديك مى شود. ابوالفضل در اين مدت خيلى ها 
را در كنار خودش ديد و از خبرنگار دوست داشتنى كه براى 
اولين بار خبر بيمارى اش را رسانه اى كرد تا همه دنيا از رئيس 
اتحاديه جهانى كشتى كه تنديس استقامت را برايش فرستاد 
گرفته تا جردن باروز عجوبه كشتى دنيا از شرايط اين بزرگ 
قهرمان كوچك باخبر شوند، در كنارش بودند و دل دارى اش 
دادند. پهلوانان و قهرمانان نامى كشور هم كه جاى خودشان را 
دارند هر چه از دستشان بر آمد براى ابوالفضل كم نگذاشتند.

خانــواده آرميده بعــد از 6 مــاه دوندگى و استرســى كه 
همراهشان بود بعد از اينكه ابوالفضل از بيمارستان مرخص 
شد به دعوت فدراسيون كشتى به زيارت امام رضا(ع) مشرف 
شدند تا ابوالفضل بتواند نذرش را ادا كند و به قول خودش 
همه اين روزهاى ســختى را كه پشت ســر گذاشته و تمام 
اميدش به عنايت امام هشــتم بوده را با حضور در حرم امام 

رضا(ع) و عرض ارادت جبران نمايد.
*پايان 6 ماه دورى از تشك كشتى

ابوالفضــل آرميــده كــه 6ماه گذشــته را هميشــه در 

بيمارستان و مشــغول مداوا بوده هيچ وقت نتوانسته در 
باشگاه حاضر شــود. در اين مدت او حسرت بازگشت به 
روى تشك كشتى را داشته است چيزى كه خودش چند 
بارى به آن اشــاره مى كند و وقتى فرصتى برايش پيش 
مى آيد كه از نزديك نظاره گر كشــتى گيران هم سن و 
سال خودش در تربيت بدنى آســتان قدس رضوى باشد 
خوشحالى اش وصف ناپذير است و مى گويد چه خوب شد 
بعد از 6ماه اولين سالن كشتى كه پايم را گذاشتم متعلق 

به آستان مقدس امام رضا (ع) است.
*مى خواهم به كشتى برگردم

نفر سوم كشتى نوجوانان آسيا عزمش را جزم كرده تا به همين 

زودى تمريناتش را شــروع كند. ابوالفضل آرميده مى گويد: 
اميدوارى زيادى براى بازگشت به كشتى دارم و حتى پزشكانم 
گفته اند مى توانى كشتى حرفه اى را دنبال كنى. من هم مى 
خواهم هر چه زودتر به كشتى برگردم و فقط براى قهرمانى 
دنيا مبارزه كنم تا بلكه بتوانم گوشــه اى از محبت هايى كه 

مردم در اين مدت به من داشتند را جبران كنم.
*آرزوى قهرمانى المپيك

بزرگ قهرمان كوچك كشــتى ايران جمله زيبايى در مورد 
بيمارى اش عنوان مى كند و اينكه با بيمارى ســختى كه 
داشتم در اين مدت كشتى گرفتم و خدا را شكر كه شكستش 
دادم. او  از آرزوى قهرمانى اش در المپيك برايمان مى گوييد 

و اينكه هدفش اين است كه يك روز مدال طلاى المپيك را 
صيد كند و با قدرت از رسيدن به اين هدف صحبت مى كند.

* در پناه امام هشتم
ابوالفضل آرميده در هر حال ارادتش به امام رضا(ع) را از ياد 
نمى برد و عنوان مى كند خدا را شكر كه يكبار ديگر فرصتى 
به وجود آمد تا از نزديك در حرم امام هشتم حاضر شوم و آقا 
را زيارت كنم. در اين مدت كه در بيمارستان بودم همه اش 
شفايم را از  امام رضا(ع) مى خواستم و احساس مى كردم آقا 
من را تنها نمى گذارد. الان هم كه اينجا هستم با خانواده ام 
آمده ايم تا حضورى به پابوســى امام هشــتم برسيم و از او 

تشكر كنيم.

برنامه  پلى آف ليگ برتر واليبال
ايسنا :  دور برگشت مرحله پلى آف ليگ برتر واليبال امروز با برگزارى 
چهار ديدار پيگيرى مى شود و تيم هاى بازنده تلاش مى كنند با برد 

در ديدار دوم خود اميدشان را براى برگزارى ديدار سوم حفظ كنند.
شهردارى تبريز كه در ديدار رفت در يك بازى نزديك 3 بر 2 مغلوب 
بانك سرمايه شد ،در خانه خود ميزبان اين تيم است. تيم خاتم اردكان 
يزد نيز كه با وجود شكســت برابر پيكان بازى خوبى را برابر اين تيم 
به نمايش گذاشت در سالن آيت االله خاتمى ميزبان شاگردان پيمان 
اكبرى در تيم پيكان اســت. پيكان براى مرحله پلى آف بازيكنانى 
همچون كواچويچ را به خدمت گرفته اســت و تلاش مى كند كه با 

برترى مقابل خاتم اردكان به جمع چهار تيم برتر ليگ صعود كند.
*برنامه كامل دور برگشت مرحله پلى آف ليگ برتر واليبال:

خاتم اردكان - پيكان تهران
شهردارى تبريز - بانك سرمايه
صالحين ورامين - سايپا تهران

كاله مازندران - شهردارى اروميه

اسرار «خادم الشريعه» توسط مربى اش 
لو رفته بود؟

ايسنا: مهرداد پهلوان زاده پس از حذف هر ســه بانوى ايران از دور 
نخست مسابقات شطرنج زنان جهان گفت: نگرانى اينكه اسرار بازى 
خادم الشريعه توسط مربى اش لو داده شده باشد، بازى سارا را بر هم 
ريخت.  رئيس فدراسيون شطرنج  گفت: حجازى پور واقعا خوب كار 
كرد و با اين كه رقيبش خيلى قوى تر از خودش بود چهار بازى را برد. 
از بازيكنى كه ريتينگ خيلى بالاتر دارد امتياز گرفتن سخت است. او 
با بدشانسى در بازى پايانى نتيجه را از دست داد و واقعا لياقت صعود را 
داشت. وى در ادامه افزود: رابين مربى خادم الشريعه كه مدت ها با او 
كار مى كند متاسفانه مربى آنيش گيرى همسر سوپيكو(همسر رقيب 
گرجستانى خادم الشريعه) نيز هست. به نظر مى رسد تمام اسرار بازى 
سارا را او لو داده بود. كار سارا سخت بود زيرا ترس سارا از اين اتفاق كار 
را سخت تر كرد. زيرا اسرار بازى شطرنج بازان را مربى ها بهتر از حتى 
خود بازيكن مى دانند.  واهمه اين كه رابين روش بازى را  لو داده باشد 

خادم الشريعه را بهم ريخت.  

بازتاب مسابقات واليبال برفى ايران
FIVB در 

فارس : شبكه ســه تلويزيون ايران با وجودى كه مسابقات را حدود 
ظهر و به صورت مستقيم پخش مى كرد به ركورد يك ميليون بيننده 
دست پيدا كرد. سايت فدراسيون جهانى واليبال، FIVB در اين مورد 
نوشت: نخستين دوره مســابقات واليبال برفى در قاره آسيا در ايران 
برگزار و از شبكه 3 اين كشور به صورت مستقيم پخش شد. اين رقابت 
ها در پيست اسكى بين المللى ديزين در ارتفاع 2650 متر از سطح 

دريا و در شرايطى فوق العاده با حضور 10 تيم برگزار شد.

سيچلو سرمربى واليبال زير 23 سال 
ايران شد

ايسنا: خوآن مانوئل سيچلو كه پيش از اين به عنوان مربى و دستيار 
سرمربى در تيم ملى واليبال بزرگســالان ايران فعاليت مى  كرد، به 

عنوان سرمربى تيم ملى زير 23 سال انتخاب شد.
در جلسه سيچلو با داورزنى و ضيايى، اين مربى به عنوان سرمربى تيم 
ملى زير 23 سال ايران انتخاب شــد تا در سال 96 همراه با تيم ملى 
زير 23 سال ايران در رقابت هاى قهرمانى آسيا كه به ميزبانى اردبيل 

برگزار مى   شود، شركت كند.

چالش ويديوچك در واليبال ايران
ورزش: دبيركل فدراســيون واليبال گفت: بايد داوران پيش از آغاز 
مســابقه نقايص ويديوچك را به اطــلاع دو تيم برســانند تا از بروز 
تنش هاى بعدى جلوگيرى شود. محمود افشاردوست گفت: دو سال 
قبل در يكى از مسابقات حســاس ليگ جهانى، يكى از دوربين هاى 
ويديوچك آپديت نشده بود. پيش از آغاز مســابقه، داور موضوع را 
به اطلاع ســرمربيان دو تيم رســاند و از آنها خواست اصلا تقاضاى 
ويديوچك براى قسمت مربوط به آن دوربين نداشته باشند. وى ادامه 
داد: به نظر من بهتر است پيش از آغاز بازى هاى ليگ برتر ايران هم 
داوران دوربين هاى ويدئوچك را بررسى كنند و از نقص هاى احتمالى 
آن آگاه شوند و نتيجه را به تيم ها و مربيانشان اطلاع دهند تا جلوى 

بروز تنش هاى احتمالى را بگيرند.

رستمى مدالش را به سردار سليمانى 
تقديم كرد

تسنيم: كيانوش رستمى دارنده مدال طلاى وزنه بردارى المپيك 
ريو، مدالش را به سردار سليمانى تقديم كرد.

 در مراسم تجليل از شــهداى شاخص ورزشكار مدافع حرم كه در 
آكادمى ملى المپيك برگزار شــد،كيانوش  رستمى دارنده مدال 
طلاى وزنه بردارى المپيك مدال طلايش را به ســردار سليمانى 

تقديم كرد.

خبر

انگليس / ليگ برتر
بورنموث 0 - 2 منچسترسيتى

اسپانيا / لاليگا
 ايبار 4 - 0 گرانادا
ايتاليا / سرى آ

 لاتزيو 1 - 1 آث ميلان

ميز نتايج

 چهارشنبه 11/27  ساعت: 23:15
ليگ قهرمانان اروپا : رئال مادريد - ناپولى

زنده از شبكه ورزش

چهارشنبه 11/27 ساعت: 23:15
ليگ قهرمانان اروپا : بايرن مونيخ - آرسنال

زنده از شبكه سه 

ورزش در سيما
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احتمال تغيير شماره 
پيراهن راموس به 93!

كاپيتــان  سايت رســمى رئال: 
رئال مادريد مى گويــد گل حياتى او 
در سومين دقيقه وقت هاى تلف شده 
بازى فينال ليگ قهرمانان در ســال 
2014 كه باعث كســب دهمين جام 

قهرمانى اروپا براى رئال شد او را به فكر تغيير شماره خود به 93 انداخته است. 
سرجيو راموس مى گويد: باور كنيد كه تاكنون چندين بار ايده تغيير شماره از 
4 به 93 از ذهنم گذشته است. اما من شماره 4 را خيلى دوست دارم و در تمام 
دوران بازى براى رئال مادريد اين شماره را به تن كرده ام. البته احتمال اين تغيير 
شماره را رد نمى كنم و شايد در آخرين فصل فوتبالم براى اداى احترام به چنين 

دقيقه مهمى اين شماره را به تن كردم.

گوارديولا: اختلاف با 
چلسى خيلى زياد 

است
اسكاى اســپورتس: ســرمربى 
منچسترســيتى با توجه به پيروزى 
تيمش در زمين بورنموث و كم كردن 

اختلاف با چلســى در صــدر جدول به 
عدد 8 تاكيد كرد كه به خاطر اختلاف زياد نمى توانند به چلســى برسند. پپ 
گوارديولا مى گويد: اختلاف با چلسى خيلى زياد است و توقع نمى رود كه آن ها 
تعداد زيادى از بازى ها رو ببازند، و براى ما نيز بردن تمامى بازى ها بسيار دشوار 
خواهد بود. آن ها با اينكه در مقابل برنلى امتياز از دست دادند اما باز هم بازى 
مقتدرانه اى را از خود به نمايش گذاشتند. به همين دليل ما بايد تمركز خود را 

بر بازى هاى خودمان گذاشته و بازى به بازى جلو برويم.

لواندوفسكى: ما خوب 
بازى كنيم آرسنال 

هيچ شانسى نخواهد 
داشت

ديلى ميــل: ســتاره لهســتانى 
بايرن مونيخ به خوبى از كيفيت بازى 

رقيب امشب تيم خود در ليگ قهرمانان باخبر است، اما تاكيد مى كند اگر آن ها 
بازى خوبى از خود نشان دهند آرسنال هيچ شانســى نخواهد داشت. روبرت 
لواندوفسكى مى گويد: همه منتظر آغاز اين بازى هستند و من اميدوارم بتوانيم 
بازى خوبى در مونيخ در مقابل آرسنال به نمايش بگذاريم. آن ها بازيكنان بسيار 
خوبى در تركيب خود دارند و مى دانند بازى كردن در ليگ قهرمانان چه معنى 
دارد. اما ما بايد بر روى بازى خود تمركز كنيم. اگــر ما بازى خودمان را انجام 

دهيم آن ها احتمالا موقعيت ه اى زيادى به دست نخواهند آورد.

روز دوم مرحله يك هشتم نهايى ليگ قهرمانان

ناپولى با «مارادونا » در برنابئو
دانيال صدقى: تب نبرد حســاس در سانتياگو 
برنابئو مقابل رئال مادريد براى هواداران ناپولى 
و آنها كه همچنــان براى تهيه بليــط هاى اين 
مسابقه  از هيچ تلاشى دريغ نمى كنند، فروكش 
نمى كند. جمعيت زيــادى از هواداران تيم آبى 
پوش - طبق تخمين رسانه هاى ايتاليايى حدود 
ده هزارنفر - حتى بدون اينكــه بليط اين بازى 
را در دست داشته باشــند، روز چهارشنبه راهى 
اسپانيا مى شوند. به خصوص كه هيچ كدام از آنها 
نمى خواهد مبارزه تاريخى مقابل قهرمان فصل 
گذشــته چمپيونزليگ را در مرحله يك هشتم 
نهايى اين مســابقات از دســت بدهد. مارادونا 
اسطوره ســابق اين تيم حتى يك روز زودتر از 
بازيكنان ناپولى به مادريد رفته و در همان هتلى 
كه اين تيم اســكان دارد، مستقر شد. گروهى از 
هنرمندان ايتاليايى اهل ناپولى هم در اين سفر 
بازيكنان ناپولى را همراهى مى كنند و شهردار 
اين شــهر هم در آخرين لحظه به دليل مشغله 
كارى از اين سفر باز ماند. اگرچه با ارسال پيامى 

به همسيك و هم تيمى هايش تلاش كرد انگيزه 
آنها را در آســتانه اين بازى بالا ببــرد. بازيكنان 
تيم ساررى اعتماد به نفس بالايى درآستانه اين 
ديدار نشان داده اند و خوســه كايخون بازيكن 
سابق رئال به رسانه هاى اســپانيايى اين چنين 
گفته است:« جو ســن پائولو باوركردنى نيست. 
هواداران ما كارهــاى منحصربه فــردى انجام 
مى دهند. آنها واقعا يار دوازدهم تيم ما در ميدان 
هستند. با اينكه گذشته خوبى در رئال داشته ام 
ولى در اين دو بازى فقــط روى صعود ناپولى به 

مرحله بعدى تمركز مى كنم» 
موتور گلزنى رونالدو 

كريستيانو رونالدو مهاجم رئال مادريد گلزنى در 
مرحله يك هشــتم نهايى اين رقابت ها را از سالها 
قبل به يك عادت ديرينه تبديــل كرده و اميدوار 
اســت اين روند را مقابل ناپولى هــم ادامه دهد. 
رونالدو 31 ساله از زمان ورودش به مادريد درسال 
2009 به آقاى گل اين مرحلــه از چمپيونزليگ 
تبديل شــده و تاكنون 15 گل در اين مرحله به 

ثمر رسانده اســت. رونالدو كه در مجموع 95گل 
در اين رقابت ها زده، فاصلــه كمى تا ركورد 100 
گل در چمپيونزليگ دارد. رونالدو در ســه بازى 

اخير رئال هم گلزنى كرده و با بازگشــت او به فرم 
مطلوب، ناپولى مسلما با دشوارى هاى زيادى در 

خط دفاعى روبرو خواهد شد. 

پيش بينى يوفا و اميدوارى ناپولى
اتحاديه فوتبال اروپا يوفا طبق ســنت هرساله 
پيــش بينــى خــود را از قهرمان ايــن فصل 
چمپيونزليگ به رسانه ها اعلام كرده و بارسلونا 
را به عنوان قهرمــان احتمالى اين فصل معرفى 
كرده است. يوفا سال گذشته هم قهرمانى رئال 
را به درستى پيش بينى كرده بود. اين سازمان 
پيش بينى خود را براســاس نتايــج و آمارهاى 

ساليان اخير انجام مى دهد. 
به اين ترتيب و طبق آمارهاى موجود احتمال ثبت 
دوگانه رئال مادريد در ايــن رقابت ها كه تاكنون 
هيچ تيمى در تاريخ چمپيونزليگ موفق به انجام 
آن نشده، بعيد است. ميلان آريگو ساكى آخرين 
تيمى است كه توانسته بود در جام قهرمانان اروپا 
دوبار پياپى قهرمان شود. از وقتى كه چمپيونزليگ 
با فرمول جديدى برگزار مى شود، هيچ باشگاهى 
كه براى اولين بار در تاريخ از مرحله گروهى صعود 
كرده، نتوانسته قهرمان اين رقابت ها شود. اين آمار 

راى به محكوميت لسترسيتى رانيرى مى دهند. 
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رضايت 
رئيس فدراسيون از 

عملكرد دوچرخه سواران در آسيا 
 ايرنا : رئيس فدراسيون دوچرخه سوارى،گفت: عملكرد ملى پوشان 

دوچرخه سوارى ايران در مسابقات قهرمانى آسيا در هند رضايت بخش 
بود. خسرو قمرى  گفت: در اين دوره از رقابت هاى آسيايى كه به ميزبانى 
هند برگزار شد،در بخش پيست موفق شديم مدال هاى بسيار خوبى بدست 
بياوريم. يكى از اتفاقات بسيار خوبى كه در اين مسابقات رخ داد عملكرد خوب 
دانشور بود و با موفقيتى كه در هند كسب كرد اين ورزشكار هفته آينده پس از 
اعلام آخرين رنكينگ ورزشكاران اين رشته، جايگاه خود را در رده بندى 

جهانى ارتقا خواهد داد.  
قمرى تاكيد كرد: برغم همه مشكلات،عملكرد ورزشكاران ما 

در رقابت هاى آسيايى بسيار خوب بود و اگر جوانان ما 
هم با مشــكل روبه رو نمى شدند موفق تر از 

اين بوديم.

سلطانى فر: اولويت اول مان 
گسترش ورزش همگانى است

ايسنا: وزير ورزش و جوانان گفــت: متناسب با طرفيت هايى كه در 
ورزش كشور وجود دارد ما فكر مى كنيم در چند عرصه بايستى برنامه ها را 

متمركز كنيم. اول گسترش ورزش همگانى است. براى اين كه فعاليت هاى بدنى 
و فيزيكى را بين مردم بتوانيم رواج دهيم   از اين جهت باعث سلامت جسم و جان 
و روح مردم شويم و يك جامعه با نشاط و پرتحرك ايجاد كنيم.   ما براى بازى هاى  
آسيايى 2018 جاكارتا و بازى هاى المپيك 2020 برنامه ريزى وسيع و گسترده اى 
انجام داديم كه بتوانيم علاوه بر رشته هاى كشتى، وزنه بردارى، تكواندو و دو وميدانى 
كه پيش ازآن نيز در المپيك مدال آور بوديم در چند رشــته جديد عناوين و 
مدال هايى در بازى هاى المپيك كسب كنيم.  در المپيك ريو كيميا عليزاده 

به عنوان اولين بانوى ايرانى مدال المپيكى گرفت ولى با برنامه ريزى كه 
داريم فكر مى كنم تعداد بانوانى كه  از ايران بتوانند در رشته هاى 

مختلف در المپيك مدال بگيرند حداقل به سه تا پنج 
مورد خواهد رسيد.

 
رسول خادم :

قهرمانى در جام جهانى كشتى 
دشوار است

 ايرنا: رئيس فدراسيون كشتى معتقد اســت كه ملى پوشان ايران 
براى رسيدن به عنوان قهرمانى در مســابقات جام جهانى كار دشوارى 

پيش رو دارند.
رســول خادم گفت: بهترين تيم هاى جهان براى حضور در رقابت هاى 
جام جهانى به كرمانشاه مى آيند، از اين رو پيروزى در اين رقابت ها كار 
دشوارى است. وى تاكيد كرد: كشــتى گيران ايرانى براى حضور در 

اين رقابت ها در آمادگى كامل هســتند و براى رسيدن به عنوان 
قهرمانى با تمام وجود مى جنگند. تركيه قدرتمندترين تيم 

هم گروه ايران در رقابت هاى جام جهانى اســت و 
ما اميدواريم در مقابــل اين تيم پيروز 

شويم.

پيج گرد     ى

2
جردن باروز كشتى گير مطرح آمريكايى بعد از ورود 
به كرمانشاه براى شــركت در مسابقات جام جهانى، 
در پيامى در اينستاگرام خود، از استقبال گرم مردم 

ايران تشكر كرد.

اينستاگرام باشگاه ليورپول با انتشار عكسى جالب 
توجه از زمان جوانى كوين كيــگان در پيراهن اين 
باشگاه، تولد اين چهره تاثيرگذار در فوتبال انگليس 

را تبريك گفته است.

على دايى سرمربى تيم نفت تهران به مناسبت تولد 
محسن خليلى، دســتيارش در نفت و مهاجم سابق 
پرسپوليس، با انتشار پستى در اينستاگرامش تولد او 

را تبريك گفته است.

توييتر باشگاه بورنموث، آرزوى سلامتى گوارديولا 
براى فرزند در راه هرى آرتر هافبك اين تيم كه تجربه 
از دســت دادن فرزند قبلى اش ر ا دارد را يك حركت 

باكلاس از طرف اين مربى اسپانيايى توصيف كرد.
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سپاهى  طبيعت/عباســعلى   
يونسى  اين كه بدانيم در ايران چه 
پرندگانى داريم و اين پرندگان بيشتر 
در چه نواحى پراكنده اند، مى تواند براى فعاليتى به 
نام پرنده نگرى و شناخت پرندگان اهميت زيادى 
داشته باشد. «اكبر نعمتى» فعال محيط زيست و 
حوزه گردشگرى از جمله افراد خوشفكرى است 
كه ســراغ اين موضوع رفته و دانشنامه اينترنتى 
پرنــدگان ايران را گــردآورى كرده اســت. اين 
دانشنامه امسال در فهرست برترين وب سايت هاى 
محيط زيســتى ايران نيز قرار گرفته و در ســال 
1392نيز دانشنامه پرندگان ايران عنوان برترين 
وب سايت علمى كشور را از آن خود كرد. با اكبر 
نعمتى كه دانش آموخته زبان اسپانيايى و پرنده 
شناس است، گفت وگويى با موضوع اين دانشنامه 

و بحث پرنده نگرى انجام داده ايم كه مى خوانيد.
 چه شد كه به فكر طراحى اين دانشنامه 

افتاديد؟
ســال 1385 وارد حوزه گردشــگرى شدم و در 
اين بين ســراغ بخش پرنده نگرى در گردشگرى 
رفتم كه مى توانــد براى خيلى ها مبحث جذابى 
باشــد. به دنبال جذب گردشگر خارجى بودم و 
با هدف معرفى پرنده هاى ايران به گردشــگران 
خارجــى، پايــگاه اينترنتــى پرنــدگان ايران
 www.iranbirds.com را راه اندازى كردم. در 
ادامه فعاليتم متوجه شدم كه اطلاعات مدونمان 
در اين بخش بــا كمبود زيادى روبه روســت و 
اطلاعات موجــود مربوط به ســال هاى قبل از 
انقلاب و سال 1356 است كه توسط دانشمندان 

انگليسى جمع آورى شده است.
 يعنــى كتاب هايى كه در اين حوزه چاپ 

شده بود به روز نشده بودند؟
بله، كتابى كه در اين حوزه منتشر شده بود كتاب 
ناياب پرندگان ايران بود كه در سال 1356چاپ 

شده بود. 
 بعــد از كتاب «پرنــدگان ايران» كتاب 

ديگرى در اين حوزه نداشتيم؟
نه متأســفانه. ولى در سال هاى اخير چند كتاب 
خوب در اين زمينه توسط استادان پرنده شناس 
همچون آقايان دكتر جمشيد منصورى و پرويز 
بختيارى منتشــر شــده اســت. از آنجايى كه 
گردشگرى پرنده نگرى بخش مهم و پول سازى 
در صنعت گردشگرى دنياســت و تورهاى اين 
بخش از گران ترين تورهاست، بنده فكر كردم چرا 

بايد از اين بخش غفلت كرد.
 اگر در حال حاضر هم در اين بخش فعال 

هستيد، استقبال خارجى ها چگونه است؟

ببينيد زمانى كه فعاليت در اين بخش را شروع 
كردم، همزمان شــد با دولت هاى نهم و دهم و 
مشكلاتى كه در سياست خارجى و ارتباط با ديگر 
كشورها پيش آمد. به عنوان مثال خاطرم هست 
15 گردشگر داشتم كه قرار بود براى پرنده نگرى 
از اسپانيا به ايران بيايند ولى به آن ها ويزا ندادند 
و مشكلاتى از اين دست باعث مى شد كه نتوانيم 
فعاليت گسترده اى در اين بخش داشته باشيم. اما 
خوشــبختانه در اين يكى دو سال اخير باز وضع 

بهتر شده است.
 پرنده نگرى چه از طرف گردشگر داخلى 
و چه گردشگر خارجى تا چه اندازه مى تواند 

در سرنوشت پرندگان تأثيرگذار باشد؟
بحث پرنده نگــرى مى تواند تأثيــر مثبتى در 
حفاظت پرنده هاى يك منطقه داشــته باشد و 
البته اين اتفاق براى انســان هم خالى از فايده 
نيســت. از لحاظ روحى و روانــى وقتى فردى 
پرنــده نگرى مى كند، از لحــاظ روانى دريافت 
كننده تأثير مثبت از اين رويداد است؛ مخصوصاً 
براى افراد شهرنشــين تماشــاى زيبايى هاى 
پرندگان، براى خارج شــدن از استرس بسيار 

كمك مى كند. 
بخــش ديگر پرنــده نگرى كمــك به حفاظت 
از پرندگان اســت. وقتــى جوامع محلى متوجه 
مى شــوند كه پرنده نگرى و گردشگرى مى تواند 
براى شهر، روستا و منطقه آن ها سود آور باشد از 
سرمايه هاى خود حفاظت مى كنند، با درك اينكه 
بدون شــكار پرنده، مى توانند به درآمد برسند. 
بنابراين در اين پروســه هم از پرنده ها حفاظت 

مى شود و هم كمتر شكارچى ها دست به اسلحه 
مى برند.

 جوامع محلــى ما تا چه اندازه به اهميت 
موضوعى چون پرنده نگرى واقفند؟ 

متأسفانه در اين بخش خيلى كم كار كرده ايم و 
نيازمند همت مضاعف هستيم. تعداد اندكى روستا 
وجود دارد كه در اين موضوع مردم آن جا آموزش 

ديده اند. مثلاً تالاب بين المللى «كانى برازان» در 
30 كيلومترى شمال مهاباد از سوى كميته ملى 
طبيعت گردى كشور به عنوان نخستين سايت 
پرنده نگرى در ايران معرفى شــده است و در اين 
محدوده مردم تا حــدودى به اين موضوع توجه 
دارند، چون مى دانند گردشگر براى ديدن پرنده ها 
به اين منطقه مى آيد و بنابراين به آن ها اقامتگاه 
مى دهند و براى گردشگر صنايع دستى و غذاى 
محلــى و ... فراهم مى كنند و بــدون اين كه به 
پرنده ها آسيبى برسد هم گردشگر بهره خودش 
را مى برد و هم افراد محلى. اگر در اين بخش در 
نقاط ديگر ايران هم آموزش داده شود، مى تواند 

نتايج مثبتى داشته باشد.
 براى اينكــه آموزش ها در جوامع محلى 
نتيجه بهتر بدهد چه راهكارى پيشــنهاد 

مى كنيد؟
خب جوامع محلى به گونه اى است كه خيلى از 
اوقات، مى توان سراغ ريش سفيدها و بزرگ ترهاى 
منطقه كه بين مردم جايگاه خوبى دارند رفت و 
از اين طريق برنامه ها را اجرايى كرد. بخش ديگر 
كار برمى گردد به آموزش معلمان و دانش آموزان.
 به نظر شما سازمان محيط زيست به اين 
سمت رفته است و در اين حوزه كارى انجام 

داده است؟
متأسفانه در اين بخش خوب كار نكرده اند.

 چرا؟
دربــاره چرايى اين ماجرا چيزى نمى دانم! بهتر 
است مسؤولان پاسخگو باشــند. اما بنده براى 
همين برنامه اى كه در آن فعاليت مى كنم چند 

بار با ســازمان مكاتبه كردم اما جواب نگرفتم. 
آنقدر كه سازمان ها و انجمن هاى محيط زيست 
خارجى به من كمك كردند، ســازمان محيط 
زيســت كشــورم به من كمك نكــرد. به نظر 
مى رسد دوستان در ســازمان از نقد كردن زياد 
اســتقبال نمى كنند و البته اين آفتى است كه 
گريبان گير جامعه ما شده است كه بيشتر تعريف 

را مى پسنديم تا نقد را.
 در ديگر كشورها ارتباط پرنده و انسان 
ارتباط خوبى است اما در ايران به رغم اين 
همه تأكيد دينى درباره مهربانى با حيوانات و 
رعايت كردن حقوق آن ها پرنده ها از آدم ها 

فرارى اند. به نظر شما علت چيست؟
اين موضوع از نظر رفتارشناسى بايد بررسى شود. 
مى تواند يك كار پژوهشــى در قالب يك موضوع 
پايان نامه كارشناسى ارشد يا حتى دكترى باشد. 
چون در رفتار پرندگان ما ژنتيكى ترس از انسان 
نهادينه شده است. رفتارهايى با پرنده ها داشته ايم 
از جمله شكار و ســنگ پراكنى و ... كه نسل به 
نســل ادامه داشته است و اين به صورت ژنتيكى 
از نسلى از پرندگان به نسل ديگرى منتقل شده 
است. يعنى ترس پرنده از انسان در ايران با ترس 
پرنده از انسان در اروپا متفاوت است و اين رفتار از 
پرنده به جوجه هايش منتقل مى شود. البته در اين 
بخش هم مى توان با آموزش هايى از كودكى باعث 
شد كه رفتار ژنتيكى پرنده ها تغيير كند و به سمت 
اصلاح اين رفتار اشتباه رفت. هم آموزش و پرورش 
مى تواند در اين بخش كار كند و هم رســانه هاى 

مختلف همچون تلويزيون و مطبوعات و ...
 در ايران و جهان چند نوع پرنده داريم؟

در ايــران بيش از 534 گونــه پرنده داريم و اين 
عدد در دنيا به 10 هزار مى رســد. ايران به دليل 
دارا بودن شرايط خاص و اين كه مرز چند منطقه 
اكولوژيك است 80 درصد پرندگانى را كه در اروپا 

وجود دارد را داراست. 
 آنهايــى كه از اروپا بــراى پرنده نگرى 

مى آيند كدام منطقه را انتخاب مى كنند؟
بيشــتر ترجيح مى دهند به جنوب ايران بروند، 
چون پرنده هايى كه در اين منطقه مى بينند با آن 

چه در اروپا مى بينند، متفاوت است.
 از امتياز دارا بودن رقم خوبى از گوناگونى 

پرندگان توانسته ايم خوب استفاده كنيم؟
نه! متأسفانه اصلاً در بخش گردشگرى نتوانسته ايم 
خوب كار كنيم. گردشگرى از صنايع اول دنياست 
و بــا اين كه ايران در اين بخش غنى اســت، اما 
صنعت اول ما فروش مواد خام شــده است و اين 

جاى تأسف دارد.

گفت وگو با مدير سايت دانشنامه اينترنتى پرندگان ايران

به جاى خام فروشى به گردشگرى توجه كنيم

خطر مصوبه مجلس براى جنگل ها

ايانا: كليات ماده 48 قانون برنامه ششم، 12 دى ماه امسال در 
صحن علنى مجلس رأى نياورد و اصلاحات آن منجر به تدوين 
ماده 48 شــد. با اعمال اصلاحات در اين ماده، اگرچه به ظاهر 
بهره بردارى تجارى از جنگل ها ممنوع مى شد، اما با صدور مجوز برداشت 
درختان شكسته و باد افتاده، عملاً مجوز بهره بردارى از جنگل ها به قوت 
خود باقى مى ماند. به همين دليل شوراى نگهبان با تأكيد بر مغايرت بند 
الف ماده 48 مكرر با اصل 50 قانون اساســى آن را به مجلس بازگرداند. 
ديروز در صحــن علنى مجلس بار ديگر نمايندگان مجلس، برداشــت 
درختان شكسته و آفت زده را با مجوز سازمان جنگل ها مجاز اعلام كردند.

ضرورت رسيدگى به خانواده شهداى محيط بان
ايرنا: معاون رئيس جمهورى و رئيس ســازمان حفاظت محيط زيست 
كشــور با تأكيد بر خدمت رسانى هر چه بيشتر به خانواده هاى شهداى 
محيط بان، گفت: خانواده شــهداى محيط بان نبايد در شــرايط دشوار 
معيشتى و اشتغال باشند. ابتكار در نشست با خانواده شهداى محيط بان 
هرمزگان، با قدردانى از همكارى بنياد شهيد، نيروى انتظامى، دادگسترى 
و حمايت استاندارى ها در پرونده شهداى محيط بان، گفت: بايد با تلاش 
و برنامه ريزى ســعى كنيم مشكلات خانواده هاى اين شهدا در حد توان 

رفع شود.

مقابله با ريزگردها در سال 96 بودجه ندارد
خانه ملت: نماينده مردم آبادان در مجلس، گفت: اعتبارى براى مقابله 
با ريزگردها در نظر گرفته نشده است. جليل مختار در خصوص اعتبارات 
استان خوزســتان در بودجه 96، با بيان اينكه منابعى براى ريزگردها و 
آلودگى هواى استان خوزستان تاكنون درنظر گرفته نشده، افزود: متأسفانه 
بودجه پيشــنهادى دولت براى استان خوزستان براى سال96 نسبت به 
سال هاى گذشــته 15 درصد كاهش يافته است از اين رو تلاش شد در 

كميسيون هاى تخصصى و تلفيق اين ميزان به نوعى جبران شود.

مسابقه زيست بوم خليج فارس و درياى عمان
طبيعت: ســازمان منطقه اى حفاظت از محيط زيست دريايى (راپمى) به 
مناسبت روز محيط زيست - 4 ارديبهشت 1396 - اقدام به برگزارى مسابقه 
نقاشى، مقاله نويسى، فيلم، عكس و پاورپوينت با موضوع حفاظت از گونه 
هاى در معرض تهديد در منطقه خليج فارس و درياى عمان كرده است. در 
اين فراخوان از دانش آموزان 8 تا 18 ساله خواسته شده در بخش نقاشى و 
مقاله شركت كنند. عموم مردم، دانشجويان، اعضاى تشكل هاى مردم نهاد 
و غواصان نيز مى توانند در مســابقه فيلم و عكس با تكنيك پاورپوينت در 
موضوع خليج فارس و درياى عمان شركت كنند. علاقمندان بايد آثار خود 
را تا  20 اســفند به نشانى بزرگراه شهيد حكيم- پارك پرديسان- سازمان 

حفاظت محيط زيست - معاونت محيط زيست دريايى ارسال كنند.
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طبيعت

آنچه مى خوانيد
پرنده نگــرى يكــى از بخش هاى 
جذاب و درآمدزاى گردشــگرى 
اســت كه مى تواند هم به رونق 
اقتصاد محلى و اقتصاد كشــور 
كمك كند و هــم با تأمين درآمد 
قابل توجه براى جوامع محلى، از 
شكار و نابودى انواع پرندگان در 

كشور جلوگيرى كند

تشكل هاى زيست محيطى و اما و اگرها
 /
 

طبيعت/ سپهر يونســى: اگر كمى علاقه مند به مباحث زيست 
محيطى باشــيد درمى يابيد كه در كشور، به جز ارگان ها و نهادهاى 
دولتى كه در اين بخش فعاليت مى كنند ما با تعداد فراوانى از انجمن 
هايى روبه رو هســتيم كه به وسيله هموطنانى شكل گرفته اند كه به 
مباحث محيط زيســت علاقه مندند. اين انجمن ها به تعداد بالايى و 
در حوزه هاى مختلفى فعاليت مى كنند، انجمن دوستداران طبيعت، 
دوســتداران جنگل، دوستداران زمين، انجمن احياى هامون، و ده ها 
انجمن و گروه مردمى ديگر كه نشــان از توجه بخشــى از جامعه به 
محيط زيســت دارد. با اين همه، اين پرسش مطرح مى شود كه چرا 
وضعيت كشــور در بخش محيط زيست و برخورد درست با محيط 

زيست و داشته ها و اجزاى آن خوب نيست؟
مشكل كجاست؟ در كنار كم كارى دستگاه ها، فراگيرى اين انجمن ها 
كم است و يا هر كدام از اين انجمن ها خلاصه شده است به تعدادى از 
افرادى كه در اين حوزه دغدغه اى دارند و نتوانسته اند عموم مردم را با 

موضوعاتى كه به دنبال آن هستند، درگير كنند؟ 
شــايد هم اين انجمن هاى مردمى نتوانســته اند بدرستى، خود را به 
مخاطب خود معرفى كنند و ناموفق بودن در اين بخش، يعنى همراه 
نشــدن مردم با آن ها و نرسيدن به اهدافى كه اين انجمن ها به دنبال 
آن هستند؟ شايد هم اين انجمن ها كه مى توانند بازويى براى نهادهاى 
رســمى و دولتى باشــند، آن هم افزايى لازم را ندارند و نتوانسته اند 
در اين بخش بدرســتى با همديگر همراه شــوند تا شاهد نتايج اين 

همراهى ها در حوزه محيط زيست باشيم.
به نظر مى رســد صرف ايجاد يك تشــكل مردم نهاد در حوزه مورد 
نظر نمى تواند مفيد واقع شود و وقتى مى توان به نتايج خوبى در اين 
حوزه دست يافت كه كار با برنامه ريزى دقيق آغاز شود كه اگر غير از 
اين باشد ما تنها با تعداد فراوانى از انجمن ها و گروه ها روبه رو خواهيم 
بود. هر چند اين نوشته اصلاً به معناى نفى تأثيرگذارى برخى از اين 
تشــكل ها و انجمن ها كه توانســته اند به موفقيت هايى در كار خود 

دست يابند نيست.
اميد كه در آينده اى نزديك شاهد تأثير مثبت گروه ها و تشكل هاى 
مردم نهاد در حوزه محيط زيست باشيم، حوزه اى كه متاسفانه هر از 

گاهى خبرى بد در آن، دوستداران طبيعت را غمگين مى كند.

انتشار فزاينده «متان» زمين را تهديد مى كند
 /

طبيعت/ مريم ســادات كاظمى: انتشــار گاز متان، دومين گاز 
گلخانه اى مهم طى ســال هاى اخير بسيار افزايش يافته است. گرچه 
علل دقيق آن مشخص نيست اما به نظر مى رسد توليد بالاى زباله هاى 
بشــر در اين زمينه تأثير مهمى دارد. نتايج بررســى محققان نشان 
مى دهد كه رشد انتشار گاز متان در فاصله سال هاى 2007 تا 2014 

افزايش قابل توجهى داشته است. 
متــان، دوميــن گاز گلخانه اى پس از دى اكســيد كربن اســت كه 
فعاليت هاى بشــر تا 20 درصد بر انتشــار آن افزوده است. اين گاز در 
نتيجه فساد نباتات يا گياهان توسط باكترى هاى متانوژن در محيط فاقد 
اكسيژن توليد مى شود. هر چند كه غلظت آن در اتمسفر بسيار كمتر 
از دى اكسيد كربن است اما گرماى كلى را تا 28 برابر افزايش مى دهد.

 منابع مختلف متان
منابع طبيعى شكل گيرى گاز متان نواحى مرطوب، درياچه ها، مخازن 
آب، موريانه ها، منابع زمين شناسى، هيدرات ها و... مى باشد. اين عوامل 
تا 41 درصد در انتشار متان نقش دارند اما براساس مطالعات، اين مقدار 
بيش از حد واقعى برآورد شــده است. منبع دوم ، انسانى است؛ يعنى 
فعاليت هاى بشر عامل 59 درصد انتشار كلى متان در اتمسفر است كه 
بيشترين آن مربوط به كشاورزى ( كشت برنج) و مديريت پسماند است.

منبع سوم فسيلى است. انتشار متان با مصرف سوخت هاى فسيلى (از 
بيش از 50 هزار سال پيش) تا 30 درصد در انتشار كلى اين گاز نقش 
دارد كه به معادن زغال سنگ، نفت، گاز و ديگر منابع مربوط مى شود. 

البته بحث در مورد اين مقادير وجود دارد.
گرچه غلظت گاز متان از 2 هزار ســال پيش در جو افزايش داشــته اما از 
زمان صنعتى شــدن زمين (1835 تا 2015) اين روند دو برابر شده است. 
اين ميزان پس از دوره اى ثبات در ابتداى ســال 2000، مجددا در ســال 
2007 افزايش داشته است. كه علت آن هنوز به طور دقيق مشخص نيست.

رشد فزاينده جمعيت در كنار شيوه هاى زندگى مدرن موجب توليد 
بســيار زياد زباله هاى مصرفى، افزايش اســتفاده از شير و گوشت و 
دامپرورى در همه جاى دنيا شده است. به اين ترتيب در كنار عوامل 

انتشار گاز متان بايد به فرايند هضم و نشخوار دام ها نيز اشاره كرد.
نيمى از انتشار متان ناشى از زباله ها و كشاورزى، به هند، چين، اروپا، 

ايالات متحده آمريكا و اوراسياى مركزى مربوط است. 
افزايش كنونى گاز متان مى تواند منجر به افزايش ســه درجه اى دما 
شــود. در اين باره محققان تأكيد مى كنند كه تلاش ها براى كاهش 
انتشــار متان مانند دى اكســيد كربن بايد ادامه يابد؛ زيرا اين روند 

مى تواند تا چهار برابر براى محيط زيست مفيد باشد. 
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ا م ی ا ن ت خ ا ش ا ن ا 5
ر ا م ر ه ز ی ش ر ت ت و 6
ی ل و ت م ه ی ا م ر ا ک ی 7

و ل ی ن ا د ن ر ب ا ب 8
پ ت ا ن ی م ا ت گ ن ر و ا 9
ا ا ز ا س و ن ه ن ا ر س 10
س ر ت ن ا ر ر م ک ن ا ت 11
ک ب ا ب ن ل م ا ت ک ن خ 12
ا و ن ا ن ا ر ا ت س ا ی د 13
ر ی ز ا و م ن ا و ل ا ا 14
ی ر ا و س س ا ی ق د ج س م 15

حل جدول شماره قبل

1- نام پســرانه به معنى موهبت الهى – 
نوعى كشمش مرغوب

2- كرانــه ها- صندوق حمايتى در برابر 
خسارات- نوعى موشك بالستيك كوتاه 

برد باسوخت مايع
3- جنگ و جدال- پيدانشدنى- يار داماد

4- ديوار غير قابل نفوذ- درخت پرشاخ و 
برگ جنگلى- سيم اتصال  زمين

5- فلز سرچشمه- لگن فلزى كار گذاشته 
شده در آشپزخانه يا دستشويى- خداوند

6- مزه عجول- نام دخترانه وطنى- گندم 
سوده- ويتامين جدولى

7- پســرمازنى- غروب كردن-  صاحب 
اقبال

8- درخشان- جائر
9- مخزن جوهر پرينتر- قايق و كرجى- 

مشاركت كردن
10- تكرار يك حــرف- حرف انتخاب- 

نيلوفر صحرايى- حرف نهم يونانى
11- ارجح - از ماشــين آلات راهسازى- 

مساوى
12- ناپاكى- صلح- شرح دادن

13- سازمان جهانى حمل و نقل هوايى- 
رديف شدن- ظرفى چرمى يا فلزى كه در 

آن مايعات مى ريختند
14- شــهر آبگرم اردبيــل – ابزار حمل 

نوزاد- قلعه
15- اين نقطه شهر تهران شاهد جنايت 
رژيم ستمشاهى در كشــتار بى رحمانه 

مردم انقلابى در سال 57 بود

1- واحدى در طول معادل يك ميلياردم 
متر- آدمكشى سياسى

2- لــذت آن در انتقام نيســت- عضو 
مجلس سنا- از انواع حساب بانكى

3- ماه ميلادى- محاسب- بااستعداد
4- پاكيزه شــمردن - از آتش افروزها- 

صوت پرسش
5- ترازنامه- كلمه احترام آميز اول اسم 

مردان- حرفى روى خودش
6- نوعى ســيب مرغــوب زرد و قرمز- 

خاندان- زمين وسيع
7- همسر حضرت يعقوب(ع)- وسيله اى 
براى ايجاد همزمانى بين صدا و تصوير در 
ساخت فيلم- «متفكر» با كمى جابجايى

 منتظر نظرها، ديدگاه ها و انتقادهايتان در خصوص جدول هستيم
 با ما تماس بگيريد

qudspuzzle@yahoo.com
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 افقى

 عمودى

8- اشاره به نزديك- صوت نفرت- ظرف 
بزرگ دهان تنگ ســركه و آبغوره - واحد 

طول 90 سانتى مترى
9- بيمارى حيوانات - اســباب و ادوات- 

خون بها
10- مرمر سياه- برابر فارسى «پاركت»
11- نت منفى- گردش كودكانه- گدا

12- تمكن مالى- جلاد- ردياب الكترونيكى
13- اسب تندرو- خواننده- منتسب به نبى
14- سرگرد ســابقه- نوعى پارچه راه راه 

برجسته مخملى- يقه آهارى
15- پارچــه اى كه با آن دســت وصورت 
را پاك مى كنند- كنايه از اوضاع  شــغل 

و پيشه است
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